
Sesión núm. 7/2017 de 8 de junio-extraordinaria.

ACTA DE LA SESIÓN EXTRAORDINARIA DEL PLENO DEL EXCELENTÍSIMO 

AYUNTAMIENTO CELEBRADA EL DÍA 8 DE JUNIO DE 2017.

-------------------------------------------------------------------------------------------------------------

En la Ciudad de Castellón de la Plana, siendo las diecisiete horas del 

día ocho de junio de dos mil diecisiete, se reúnen en la Casa Consistorial, bajo la 

Presidencia  de la  señora  Alcaldesa doña Amparo Marco Gual  los Ilustrísimos 

señores y señoras Tenientes de Alcalde doña Alicia Brancal Mas, don Antonio 

Miguel Lorenzo Górriz, don Enric Porcar Mallén, doña Patricia Puerta Barberá, 

doña Verònica Ruiz Escrig, don Rafael Simó Sancho, don Ignasi Garcia Felip, 

don José  Luis  López  Ibáñez  y  doña  Sara  Usó  Alía  y  los  señores  y  señoras 

Concejales doña Paz Beltrán Viciano, doña Begoña Carrasco García, don Xavier 

del  Señor de la Gala, doña María España Novoa, don Carlos Feliu Mingarro, 

doña  Cristina  Gabarda  Ortin,  don  Vicente  Guillamón  Terrado,  don  Francisco 

Javier  Moliner  Gargallo,  don  Manuel  Gabriel  Paduraru  Ionete,  doña  Salomé 

Pradas Ten, doña Anna Peñalver Bermudo, don Juan José Pérez Macián, doña 

Mª Carmen Ribera Soriano, don Vicent Sales Mateu, don José Ignacio Vallejo 

Segura  y  don  José  Antonio  Zamora  de  Francisco  para  celebrar  sesión 

extraordinaria del Excelentísimo Ayuntamiento Pleno.

Asiste  también  la  Secretaria  General  del  Pleno  Concepción  Juan 

Gaspar, que da fe del acto y el Interventor General don José Medall Esteve.

No asiste a la  sesión el  señor Concejal  don  Vicente Manuel  Vidal 

Safont, quien excusa su ausencia.

Por la Presidencia se declara abierta la sesión, procediéndose a tratar 

el asunto comprendido en el orden del día.

UNICO.- DEBATE SOBRE EL ESTADO DE LA CIUDAD.

La  Presidencia  interviene  en  primer  lugar  y  dice  que  hace  nueve 

meses se encontraban en este mismo Salón de Plenos haciendo el primer debate 

del estado de la Ciudad del mandato que suponía un cambio en las políticas del 

Ayuntamiento de Castellón; un cambio recogido en el Pacte del Grau después 

que los ciudadanos no dieran la confianza suficiente a ningún partido político 
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para configurar gobierno; un cambio que ponía a las personas en el centro de todas las 

políticas del  Ayuntamiento, la Administración más cercana al  ciudadano. Un cambio que 

debía cambiar también la imagen de la ciudad de Castellón y situarla en el mapa de lo 

positivo, porque se tiene mucho y muy bueno en esta ciudad.

En aquel debate hicieron un balance de la situación en que se encontraron al 

llegar al Ayuntamiento de Castellón y anunciaron una serie de líneas de trabajo prioritarias 

para la ciudad de Castellón. Nueve meses después, la situación es la siguiente: Dijeron que 

una de las primeras decisiones del gobierno en 2017 si no la primera, sería la petición al  

Gobierno  de España  de  la  revisión de los valores catastrales  para  que el  valor  de  los 

inmuebles se ajustara al precio del mercado. Nueve meses después han cumplido porque el 

3 de marzo de 2017 remitieron la carta a la Dirección General para pedir la revisión catastral 

y  el  pasado  16  de  mayo  se  formalizó  en  el  Registro  de  la  Delegación  Provincial  de 

Economía y Hacienda la solicitud de la aplicación del coeficiente reductor de los valores 

catastrales en un 9'1 por 100 para el año 2018; pero más allá, se ha bajado el porcentaje 

que se aplica sobre el valor catastral, el porcentaje que corresponde al Ayuntamiento en 

cinco puntos pasando del 0'78 al 0'74 por 100.

En  aquel  debate  del  estado  de  la  Ciudad  dijeron  que  el  Plan  General  de 

Ordenación Urbana saldría a exposición pública en el  primer semestre del año 2017; la 

ciudadanía  tendría  la  oportunidad  de  aportar  su  visión  sobre  el  modelo  de  ciudad  y 

restituirían la legalidad del planeamiento urbanístico anulado por la justicia en el anterior 

gobierno.  La  participación  ciudadana  sería  esencial  en  todo  el  proceso.  Nueve  meses 

después  han  redactado  siete  planes  sectoriales  de  los  nueve  que  componen  el 

planeamiento urbanístico, están terminando los dos últimos; se han realizado reuniones con 

más de 50 colectivos y se ha presentado a toda la ciudad por distritos en 17 reuniones 

abiertas a toda la ciudadanía. No lo han cumplido pero lo están ultimando.

También dijeron que el presupuesto garantizaría la financiación para impulsar el 

Plan Estratégico de Empleo. Nueve meses después, se ha cumplido porque el presupuesto 

de este año destinado a políticas de empleo asciende a 4'6 millones de euros, un 350 por 

100 más que en el año 2015. Jornals de Vila ha creado este año 106 nuevos empleos. El 

Pacto Local por el Empleo supondrá una inversión de 500.000 euros en el año 2017 y cero 

euros en el año 2015.

El  número  de  desempleados en la  ciudad de  Castellón  en  estos  momentos 

alcanza la cifra del año 2009, 14.939 desempleados, que son todavía muchas razones para 

seguir trabajando en materias de políticas de empleo y se ha solicitado a Valent Jove la 
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contratación de más de 50 jóvenes de menos de treinta años con una inversión 

de  más  de  1.700.000  euros.  En  aquel  debate  de  la  ciudad  dijeron  que 

desarrollarían un ambicioso paquete de inversiones financieramente sostenibles 

de 8'7 millones de euros que generarán empleo, ayudarán a renovar la imagen 

de la Ciudad, modernizarán el funcionamiento de la administración, potenciarían 

las  infraestructuras  turísticas,  dignificarían  las  instalaciones  escolares  y 

protegerían  y  recuperarían  el  patrimonio  histórico-artístico.  Nueve  meses 

después, se ha cumplido con creces porque se han invertido 12'1 millones de 

euros  que  están  cambiando  la  imagen  de  la  Ciudad  y  del  Ayuntamiento: 

modernización,  repavimentación,  remodelación urbana,  baños,  parque Ribalta, 

colegios, planetario, fachada del Ayuntamiento y en dos años se han invertido 25 

millones  de  euros  incluyendo  en  el  presupuesto  ordinario,  no  solamente  las 

inversiones sostenibles sino con presupuesto ordinario y sin contar lo que son los 

fondos europeos. 

Hace nueve meses dijeron que entraría en marcha el Plan Estratégico 

de  Turismo,  que  fijaría  las  directrices  para  diagnosticar  los  potenciales  de 

Castellón  y  se  reforzaría  el  presupuesto  del  Patronato  Municipal  de Turismo. 

Dicho presupuesto se ha incrementado en un 25'84 por 100 con respecto al año 

anterior  y  un  30  por  100  con  respecto  al  año  2015.  Se  ha  encargado  a  la 

Universidad Jaume I y a un equipo dirigido por un experto que todos conocen: 

Diego López Olivares, ese Plan Estratégico de Turismo y ya se han mantenido 

una  veintena  de  reuniones  con  los  colectivos  implicados,  incluidos  todos  los 

grupos municipales. Están en su cumplimiento.

Hace un año, dijeron que pondrían en marcha un plan de mejora del 

transporte público. Nueve meses después se han hecho mejoras en el Tram en 

frecuencia, servicios especiales y conexión con la playa. Tres nuevas líneas de 

autobús, modificación de recorridos y ampliación de horarios. Se ha mejorado el 

bicicas, se ha obtenido el récord de usuarios en este año, en abril récord histórico 

con más de 5.300 usuarios y el mejor dato desde el año 2008 en que se creó el 

servicio. También se ha introducido el Abonament Activat para desempleados y 

unificación de tarifas.

Hace nueve meses dijeron que introducirían mejoras en el contrato de 

limpieza viaria y recogida de residuos y la creación de la brigada de limpieza 

canina.  Nueve  meses  después  han  mejorado  el  contrato  en  1'5  millones  de 
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euros, lo que les ha permitido limpiar mejor las zonas periféricas y garantizar el baldeo a 

toda la ciudad.

Hace nueve meses dijeron que presentarían el mapa del talento de la ciudad de 

Castellón y lo hicieron la semana pasada donde pusieron en valor 50 auténticos referentes 

de la ciudad en todas las disciplinas y que les ayudan a situar Castellón en el mapa de lo 

positivo. 

Hace nueve meses dijeron que redactarían nuevas ordenanzas reguladoras y 

nueve meses después las ordenanzas de policía de edificación e inspección técnica se 

aprobaron en el  último pleno.  Se han elaborado la  de patrocinios y  mosquitos;  se  está 

redactando a nivel nacional normas y recomendaciones de Cabalgata Segura que tienen el 

sello  de  la  ciudad  de  Castellón.  Y  las  demás  se  están  redactando  como  las  de 

autocaravanas, vallas, bares y cafeterías, etcétera.

Hace  nueve  meses  dijeron  que  avanzarían  en  la  transparencia  y  la 

modernización municipal con nuevas aplicaciones informáticas que acercan al Ayuntamiento 

a la ciudadanía y hoy pueden decir que han puesto en marcha una nueva aplicación para el 

móvil, el SMC servicio de mantenimiento de la ciudad.

Hace nueve meses dijeron que impulsarían una nueva Sala de Emergencias 

para coordinación de servicios de policía, bomberos, protección civil, Amus y Sala de tráfico. 

Nueve meses después ya se están realizando todos los trámites administrativos para poder 

poner en marcha la nueva central de gestión policial y emergencias.

Hace doce meses dijeron que recuperarían la teleasistencia para dar cobertura a 

los mayores y a las personas que necesitan protección y nueve meses después se firmará 

el contrato en septiembre, por más de 128.000 euros para solamente cuatro meses. Y se ha 

creado la unidad móvil de 24 horas para atender en cualquier caso de urgencia y la custodia 

de llaves en caso de alguna persona que necesite que se entre en su vivienda.

También dijeron que acabarían las obras del Castell Vell y se puede ver que las 

obras se están haciendo por importe de más de 511.000 euros.

También dijeron hace nueve meses que protegerían el yacimiento romano de 

Vinamargo y nueve meses después las obras están en marcha y la segunda fase correrá a 

cargo de la Generalitat Valenciana.

Hace nueve meses dijeron que activarían un ambicioso plan de educación de 

salud para los centros escolares con la primera fase del proyecto “enfermera escolar en los 

colegios de Castellón” y el convenio está firmado ya con el Colegio de Enfermería. Ya se ha 

realizado el estudio de necesidades, se está trabajando con la Consellería para potenciar 
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este servicio y se garantiza el servicio en centros especiales, algo que no ocurría 

hasta ahora.

En  aquel  pleno  extraordinario  también  dijeron  que  mantendrían  el 

nivel de oferta deportiva que está situando a Castellón en el mapa del deporte. Y 

nueve meses después están potenciando las competiciones deportivas con más 

recursos a las asociaciones y más actividades: crono-escalada al Fadrí, marcha 

ciclista  per  les  Ermites,  marcha  cicloturística,  actividades  con  personas  con 

diversidad funcional, actividades en la playa, ampliación de campañas propias y 

también  se  ha  conseguido  que  Castellón  sea  designada  subsede  del 

Campeonato del Mundo de Balonmano femenino en 2021.

También dijeron que impulsarían el Plan Integral de Mejora de zonas 

verdes en la Ciudad. Y nueve meses después, el Plan de Mejora de zonas verdes 

por distritos es una realidad con actuaciones por toda la ciudad y programas de 

dinamización.

También dijeron que aumentarían la protección ambiental con reserva 

de  flora  y  fauna  en  el  Molí  La  Font  y  la  playa  del  Serradal  y  nueve  meses 

después lo han conseguido porque estas dos zonas son declaradas microreserva 

de flora y fauna y han organizado visitas guiadas para ponerlas en valor.

Ahora bien, es verdad que se han quedado cosas importantes por 

hacer. Han hecho todo esto, que es lo que prometieron que harían; pero también 

es cierto que el planeamiento urbanístico no está a exposición pública en los seis 

primeros  meses  y  estará  próximamente  porque  aún  faltan  dos  informes.  En 

modernización  faltan  cosas  por  hacer:  la  nueva  pagina  web  moderna,  útil  y 

atractiva. También es cierto que no han podido realizar la auditoria ciudadana que 

tanto se pide y que no han avanzado todo lo que les hubiera gustado en materia 

de  vivienda.  Aún  así,  se  ha  creado  la  oficina  municipal  de  vivienda,  se  ha 

ampliado el convenio con el Colegio de Abogados que ha facilitado y ayudado a 

160 familias en la ciudad de Castellón y están regularizando el parque municipal 

de viviendas.

Esfuerzos que se han realizado y también es verdad que deben hacer 

autocrítica;  pero  tan  cierto  como  que  tienen  que  hacerla  es  que  han  hecho 

también otras muchas cosas que redundan en beneficio de la ciudadanía, como 

el  saneamiento  financiero  que  permite  liberar  recursos  para  hacer  cobertura 

social o para hacer ciudad.
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En  materia  de  saneamiento  financiero,  la  deuda  viva  la  recogieron  en  115 

millones de euros, un 80 por 100 de ratio de endeudamiento y en estos momentos está en 

69 millones de euros, el 40 por 100. La deuda de la Generalitat Valenciana cuando llegaron 

era  de  8'8  millones  de  euros  y  ahora  es  de  230.000  euros.  Los  reconocimientos 

extrajudiciales de crédito en el año 2012 eran de 35 millones y ahora son de 422.000 euros. 

Las facturas en el cajón en el año 2011 eran de 30 millones y a 31 de marzo de 2017 son de 

0 euros. El pago medio a proveedores era de 32 días y ahora es de 3 días y van a la baja. 

La Tesorería cuando llegaron era 1'8 millones de euros y ahora son 18 millones de euros y 

todo ello sin aumentar la presión fiscal, sino bajándola. 

La presión fiscal en el periodo 2006-2015, aumentó un 52 por 100 y en estos 

momentos se ha bajado al 50 por 100 la ocupación de vía pública para terrazas, el 5 por 

100 el IBI y la tasa de basuras reducida a 16 euros.

Todo ello les ha permitido liberar recursos para incrementar el presupuesto del 

bienestar y de dependencia en un 32 por 100, 4 millones de euros más. En estos momentos 

se destina a Bienestar Social 12 millones de euros. Se han ampliado las ayudas de alquiler 

pasando de 753.000 euros en 2015 a 397.000 en lo que se lleva de año. Ayudas por primera 

vez contra la pobreza energética, en 2016, 60.200 euros y en lo que se lleva de año 43.200.

Han ampliado las plazas de comedor en verano para menores en situación de 

exclusión social. En 2015, 1.000 plazas y en 2017, 1.600 plazas.

Y otros aspectos que han hecho durante estos nueve meses: les han concedido 

diez millones de euros de fondos europeos dentro de lo que es Edusi que supondrán veinte 

millones de inversión en esta Ciudad. Han firmado el protocolo con la Generalitat Valenciana 

para poner el edificio de Borrull al servicio de la ciudadanía y han presentado de nuevo el 

proyecto “Grau xarxa oberta blue” para conseguir cinco millones de euros de inversión en el 

Grao de Castellón.

Pero muchos son los retos que quedan por delante. Esto es el panorama actual 

pero  tienen  que  mirar  hacia  adelante.  Retos  en  urbanismo  e  infraestructuras  como  la 

conexión  ciclopeatonal  para  barrios  periféricos  del  sur,  el  puente  de  la  Carretera  de 

Alcora-Raval  Universitari,  la  adecuación  del  entorno  Emilio  Fabregat  o  aprobación  de 

ordenanzas que faltan. En Bienestar Social, Cooperación y Juventud el Consejo Municipal 

de la Infancia y la Adolescencia, la creación de la escuela de segunda oportunidad para 

jóvenes, posicionar Castellón como una ciudad de bienestar y accesibilidad en el marco del 

encuentro nacional del Cermi o el segundo plan Castelló Ciutat Intercultural, culminación de 

la implantación del nuevo modelo de proximidad policial, conclusión del plan territorial de 
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respuesta en emergencias o la incorporación de nuevos vehículos de bomberos y 

la autoescalera.

También en política fiscal, continuar la reforma fiscal para que sea 

más progresiva en la  ciudad de Castellón.  La puesta en marcha del  Consejo 

Municipal  de Inspección,  la  nueva fase de incorporación de la perspectiva de 

género en la planificación presupuestaria o el incentivo a la participación de la 

banca  ética  en  los  procesos  de  contratación  de  productos  bancarios  del 

Ayuntamiento.

La puesta en marcha y aplicación del Plan Estratégico de Turismo o 

también el apoyo a emprendedores a través de microcréditos; la consolidación 

del  sistema  de  intermediación  y  fomento  del  empleo  o  el  apoyo  al  relevo 

generacional en el comercio.

Otros retos para el año 2018 son las actuaciones en el Molí La Font, 

la reforestación del Pinar, los planes de usos del Pinar y la segunda fase del Plan 

de actuaciones de espacios verdes.

En  materia  de  mayores,  sanidad  pública  y  consumo,  también 

abordarán retos entre 2017 y 2018. Mejoras en el consejo del mayor como el 

asesoramiento psicológico o el impulso al proyecto Castelló Ciutat Amigable amb 

les  persones  majors.  Nuevas  tecnologías  y  redes  de  salud  para  mejorar  la 

comunicación con la ciudadanía; poner en marcha el mapa de salud en la ciudad 

y seguir trabajando para fomentar el producto pesquero hacia los colegios con 

visitas guiadas a la lonja, almuerzo y visita al museo del mar.

Quiere también anunciar que en estos próximos meses este gobierno 

apostará firmemente por retornar el  talento que se ha ido fuera,  el  plan para 

recuperar el talento, con un presupuesto de 250.000 euros que incentivará a las 

empresas a que contraten talentos, personas de Castellón que se encuentran 

fuera. Ayudarán en todos los procesos administrativos para facilitar la vuelta de 

los talentos o ayudas para los gastos de desplazamiento e incluso ayudar a las 

familias de las personas con talento en el conocimiento de nuestros idiomas.

Otra apuesta de este gobierno para estos próximos meses será la 

compra total del antiguo Cuartel Tetuán XIV, una herencia envenenada a la que 

darán solución, como se la han dado y verán las obras en el edificio de Borrull y  

abordarán  también  en  estos  próximos  meses  la  normalització  del  nom de  la 

ciutat.
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Mucho es el trabajo realizado en estos nueve meses, que no da para quince 

minutos, sino que estarían aquí enumerando y relatando todo lo que han hecho todos los 

Concejales del Equipo de Gobierno. Y saben que se ha hecho mucho pero no es suficiente, 

porque muchos son los retos que tienen delante, muchas las necesidades de la ciudadanía 

y de la Ciudad.

Seguro que se equivocaran porque son humanos; pero puede asegurarles que 

ponen lo mejor de ellos cada día cuando se levantan para venir a trabajar, como lo hacen 

miles de ciudadanos de esta Ciudad y con un objetivo claro: poner una sonrisa en la cara de 

cada ciudadano. Ese es su objetivo: facilitar la vida de los ciudadanos y ciudadanas de esta 

Ciudad.

Seguidamente en primer turno de los grupos municipales, interviene el señor del 

Señor, quien dice lo siguiente:

“Sincerament senyora Alcaldessa no sé si seguir la meua intervenció o parar-me 

i reflexionar al voltant d'esta foto que tinc que també és estat de la Ciutat. És la foto del 

desnonament del dilluns, de l'intent de desnonament que va haver de patir una família al 

Grau per part de Bankia i que si no arriba a ser per la mobilització social i per la PAH no  

sabem a hores d'ara on estarien dormint.

No sé si parar ací la meua intervenció i mentre mirem la foto llegir simplement el 

que diu el punt 10 del Pacte del Grau, que ve una cosa així com que crearem una xarxa de  

vivendes  socials  amb  un  fons  social  d'habitatge  per  a  famílies  amb  dificultats  i  que 

s'adoptaran les mesures necessàries per facilitar l'allotjament a les persones que han perdut 

el seu habitatge habitual. Això també és estat de la ciutat. No sé si deixar passar els minuts i 

reflexionar, senyora Marco.

Vosté ha dit un seguit de xifres que són difícils de memoritzar; jo els en diré 

solament una, ben senzilla: zero. Vam acordar l'ampliació del parc públic de vivenda de 

gestió municipal i després de dos anys de legislatura, el nombre de vivendes ampliades és 

de zero, mentre la llista de persones que busca i que demanda estos serveis va augmentant 

i  ja  són més de 150 famílies.  I  què fan vostés per  justificar-se? Posar  el  focus en les 

víctimes i les culpabilitzen; però és que a més, quan la PAH i Castelló en Moviment hem 

qüestionat públicament la política del Govern municipal davant els desnonaments, vostés 

han pensat que no hi ha millor defensa que un bon atac i nosaltres els diem que no hi ha 

major ofensa que un mal atac i vostés han ofés i molt.

Eixir públicament dient i llig textual: “Marta no ha accedido ni una sola vez a la 
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oficina de la vivienda municipal mientras sí que ha ido a Servicios Sociales a 

solicitar una ayuda de bonos de alimentación, que finalmente caducó” Això ha 

eixit vosté dient públicament en El Mundo. Això és de tal baixesa moral que vaig 

a estalviar-me els adjectius per a no ofendre ningú.

Amb esta informació llançada des de l'Ajuntament probablement des 

del seu gabinet de comunicació, estan dient vostés moltes coses: estan dient que 

les llàgrimes de Marta són de cocodril, estan dient que Marta no mereix ajuda 

perquè no la necessita, que si la necessitara, no li caducarien els vals. Està dient 

que  Marta  ens  tracta  d'enganyar  i  llancen  tot  un  núvol  de  sospites  sobre  la 

víctima; estan dient-li a Marta i les seues filles, ja us apanyareu. El que no diran 

és que si no és gràcies a la PAH i gràcies a la mobilització vostés no tenien cap 

previsió de fer res abocant les famílies a l'ocupació il·legal o a la sobreocupació. 

Saben vostés senyores del Govern, i ho sabien des de fa dies que avui mateix hi 

havia un desnonament. Esta família fa apenes dues hores ha sabut i gràcies a la 

Regidoria  d'Habitatge  han  tingut  un  espai  on  dormir  esta  nit,  la  qual  cosa 

demostra  una  absoluta  improvisació.  No  ha  sigut  gràcies  a  la  Regidoria 

d'Habitatge, ha sigut Serveis Socials qui ha hagut de busca-li per a esta nit un 

cinqué  pis  sense  ascensor  a  una  dona  de  huitanta  o  noranta  anys.  Això  és 

improvisació. Les famílies desnonades continuen vivint la violència insofrible del 

mateix dia que les van a tirar de casa no saber eixa nit on dormiran.

El  que  han  fet  vostés  amb  eixa  notícia,  senyora  Alcaldessa,  és 

intoxicar, això és infame, no és digne d'algú que tinga una mínima empatia amb 

les persones. Què vol dir? És que probablement siga això la falta d'empatia, què 

vol  dir  això de criminalitzar la víctima? Saben què va dir  un membre del  seu 

Govern el dia que anàvem a negociar el que vosté no va fer amb Bankia dimarts 

passat? Va dir: què aneu a mendicar drets? Eixe és el nivell.

Ja  els  anuncie  que  Castelló  en  Moviment  hem  demanat  la 

compareixença seua i de la regidora d'Habitatge per al proper ple perquè ens 

explique d'on ixen eixes notícies i per què no estem donant compliment al Pacte 

del Grau i a una moció que en 2015 vam aprovar a iniciativa de Compromís. I en 

eixa mateixa notícia diuen vostés que ningú dorm al carrer. Sap vosté quanta 

gent esventra els forrellats per a poder ocupar una casa? Sap vosté quanta gent 

ho fa? No.

Pensen  en  la  gent,  en  la  crueltat  insuportable  que  suposa  esta 
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situació i veurà com ningú intenta enganyar-los encara que no repleguen els vals de menjar.

I diu vosté que no acudix a les concentracions per a respectar la legalitat? Quina 

legalitat, la de la Constitució que ens assegura el dret a un habitatge digne?, o no serà més 

bé perquè vostés han votat insistentment a Madrid en contra de la dació en pagament?, o 

perquè va ser iniciativa del seu partit  aprovar el desnonament exprés? No serà més per 

això?

Senyor Lorenzo, això és el que dóna ales a la dreta més corrupta de tot Europa. 

Perquè ara vindrà el Partit Popular a dir que és impossible; però la PAH ha demostrat que és 

possible;  es  pot  aturar  un  desnonament  i  molts  ajuntaments  estan  demostrant  que  és 

possible quan això falla, rebre la gent, no el mateix dia del desnonament, o no esventrant 

forrellats. És possible i tant que és possible. El problema és que tenen altres prioritats com 

no sé... jo vaig mirar l'agenda dilluns i vaig veure la senyora Alcaldessa que no tenia res més 

urgent que anar a donar suport a una família que és les persones per les quals s'ha de 

treballar. Per cert, una agenda en la qual habitualment vosté anuncia que “se reune con una 

empresa”, sense saber quina empresa i per a què. Voldríem saber amb quines empreses es 

reunix i per a què, no siga cosa que després passe el que ha estat passant habitualment, 

que ja sabem el que passa.

I  en  este  panorama ens demana vosté,  senyora  Alcaldessa  que tinguem un 

debat constructiu. Si vosté no es preocupara tant per les fotos i per altres coses, si vosté 

estiguera al cas de què passa a l'Ajuntament, si entre els seus assessors no estigueren 

sobre tot especialistes en propaganda i tinguera especialistes en Serveis Socials, a ajudar la 

gent, sabria que nosaltres treballem colze amb colze amb els seus regidors i regidores, que 

construïm; sabria moltíssimes coses. Sabria per exemple que Grau xarxa oberta neix d'una 

proposta de Castelló en Moviment, que la comissió de festes és l' única auditoria que està 

en marxa en este Ajuntament, també cosa nostra; o el bo Activa o que activar els jornals de 

vila neix d'una proposta nostra d'activar un pla de treball d'urgència, d'un pla d'ocupació 

d'emergència social. Sabria que si avui vosté anuncia un col·legi el Vicent Marçà i on estarà 

té molt a veure amb una proposta de Castelló en Moviment de no fa molt. O la llançadora de 

cooperatives o l'ordenança d'accessibilitat universal, que també són propostes. O la primera 

vegada que una associació intervé en aquest Ajuntament, que ha sigut gràcies a la nostra 

insistència.

Però vosté preferix anar en busca de la foto, la foto fàcil o el vídeo com aquell  

que acaba de llançar en favor del Castelló, quan estem tots els grups intentant buscar una 

solució consensuada i vosté, com el Cid, es llança soles a dir ací estic jo. Que tinga molta 
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sort senyora Alcaldessa!

Acostuma el Partit Popular a dir que l'única cosa que ens unix als tres 

grups que donen suport al Govern és l'obsessió per a evitar que el partit de la  

corrupció  ens torne a  governar,  com si  fóra  poc això!  Hi  ha motius més que 

suficients  per  a  mantindre  lluny  de  les  institucions  un  partit  imputat  per 

finançament il·legal que ha fet trampes elecció rere elecció; que ha sigut definit 

pels jutges com a organització criminal; que té els dirigents detinguts, dimitits per 

defraudar, malversar o mentir. Per si fóra poc té alguns càrrecs públics acusats 

d'homicidi imprudent, com si no fóra motiu més que suficient voler apartar de les 

institucions un partit que continua governant des de la censura, la coacció i que 

encobrix i desempara, maltracta i enganya. Com no anem a voler fer fora de les 

nostres institucions un partit  que és un vertader enemic públic i  una amenaça 

social? Clar que sí; però això no és motiu perquè es convertisca en una carta 

blanca i una patent de cors. Cal aïllar en un cordó sanitari el Partit Popular, però 

això no habilita el Govern municipal a fer allò que li vinga en gana. Castelló en 

Moviment no anem a convertir-nos en l'estoreta política de ningú i crec que ja ho 

estan comprovant.

No  volem  oblidar  les  coses  bones  que  s'han  fet  a  la  ciutat,  que 

evidentment s'han fet. En Serveis Socials, Cultura, Participació, Pla General..., 

clar que sí;  però vostés van a tindre 56 minuts de lloança per a explicar-les i 

nosaltres  sols  en  tenim  17  així  que  preferisc  centrar-me  en  allò  que  ens 

preocupa.

Si l'any passat vam començar el nostre discurs felicitant-nos i felicitant 

el Govern municipal per haver protagonitzat la fi  d'un quart de segle de règim 

clientelar,  enguany,  dos anys després aquest  Ajuntament seguix  mantenint  un 

tracte de favor cap a determinades empreses a l'hora de contractar,  que són 

empreses que han confessat haver finançat el Partit Popular i formar part de la 

trama Gürtel. I  vostés ni  tan sols es plantegen la possibilitat  d'evitar aquestes 

empreses en els contractes menors, que es firmen a discreció del regidor de torn. 

No sé si no haurem de dir “donde dije digo, digo Diego”; però això no és el que 

havíem parlat fa uns anys. Ja ens explicaran vostés on està el canvi, allò que 

havíem compromés i l'aposta per les empreses honestes.

Els recorde que en el llistat d'empreses que es van inscriure per a 

poder  ser  convidades  a  participar  en  els  contractes  menors,  cap  d'estes 

11



empreses  que  vostés  estan  contactant  i  que  se'n  duen  la  majoria  de  contractes,  està 

inscrita. Sí que diuen que les famílies que van a desnonar no han vingut a inscriure's en no 

sé  quina  llista,  però  les  empreses no  estan  inscrites  i  això  no  és  cap  problema per  a 

contractar-les. És curiós. Casualment a més, entre estes empreses quan vostés conviden a 

tres, quatre, cinc o sis empreses, resulta que es dóna el cas freqüent que algunes d'estes 

empreses pertanyen al mateix grup empresarial i empreses que estan en eixes llistes mai 

han sigut convidades. No sé jo on està la cosa...

És cert que estem parlant de clàusules socials, però si l'Ajuntament no té les 

eines i posa l'esforç en el control d'estos contractes, on anem?, com anem a contractar-les? 

El temps passa, van dos anys i sols els queden dos anys senyora Alcaldessa per a capgirar 

la situació d'esta ciutat.

Continuem sense tindre  serveis  públics entesos com a serveis  de titularitat  i 

gestió pública i a dia d'avui no han recuperat per a la gestió municipal absolutament res. 

Una altra vegada zero, una xifra fàcil de memoritzar. Pot dir-nos si pensa complir amb el 

compromís de municipalitzar o seguiran estes empreses en mans de la cobdícia i en alguns 

casos, com és el cas de l'aigua en empreses de la Gürtel? Cert és que estem treballant amb 

clàusules socials; però això no es pot convertir en l'excusa per a continuar beneficiant unes 

empreses a costa del que és de tots.”

A continuació intervé el senyor Garcia, per Compromís, que diu el següent:

“Senyor del Señor, espere que la visió de Compromís de la ciutat no siga una 

lloança sinó que siga objectiva. Avui fem el primer Debat de la Ciutat quan uns dies abans el 

Govern  al  complet  s'havia  sotmet  directament  a  les  preguntes  dels  ciutadans  en  una 

assemblea oberta. Avui també fem el primer Debat de la Ciutat havent ficat el torn obert de 

precs i preguntes on la ciutadania davant la Corporació pot preguntar allò que considere. 

Mai abans la ciutat de Castelló havia pogut dirigir-se directament als seus representants 

amb tantes garanties i amb tanta transparència. Mai abans els ciutadans de Castelló havien 

pogut seguir en temps real com els governants anaven complint els compromisos adquirits i 

els acords plenaris. Mai abans tanta informació municipal junta, estructurada i explicada de 

forma amable havia estat a la disposició del conjunt de la ciutadania en un web. Al portal de 

govern obert podem trobar pràcticament tot allò que necessitem per fiscalitzar el govern i 

podem comprovar que l'acord del Grau, malgrat tot, va avançant a bon ritme.

I  aquesta ciutat  té ara un ajuntament molt  més transparent  que el  que tenia 

abans i  també molt  més participatiu  del  que era  abans,  no sols als plenaris,  no  sols  a 

12



l'assemblea oberta, no sols a les votacions directes i populars, sinó perquè creem 

espais i dinàmiques de relació amb les associacions per a crear espais de decisió 

conjunta com és “Grau xarxa oberta”, com han sigut els pressuposts participatius, 

on quasi sis mil persones han avalat, han votat, han opinat i han acabat decidint 

en què invertir els nostres diners.

Estem molt  lluny dels anteriors governs,  uns governs que ens van 

deixar,  per  exemple,  sense  un  pla  d'ordenació  urbana  i  que  nosaltres  hem 

començat escoltant la gent. I  és justament que ens vam quedar sense un pla 

urbanístic  per  la  incapacitat  del  Partit  Popular  d'escoltar  la  gent  i  la  seua 

cabuderia  de  balafiar  els  recursos  públics  en  projectes  faraònics  totalment 

innecessaris i basats en el mobbing urbanístic. I és que mentre vostés gastaven 

15.000 euros en una maqueta, 2'7 milions d'euros en un màster plan i parlaven 

d'inversions  de  60  milions  d'euros  en  un  Palau  de  Congressos  que  no 

necessitàvem amb l'únic argument que “Valencia tiene uno”, enfront d'això tenim 

un govern de les xicotetes coses, que cuida i posa en valor allò que té com una 

gran inversió en lloc de parlar de 210 milions d'euros d'una ciutat de truita de 

creïlla i d'spanglish que només servix per recol·locar alcaldes, ha decidir gastar 

dotze milions a recuperar un edifici públic que va quedar buit en l'any 2006, onze 

anys porta buit ja l'edifici  de Borrull  perquè vostés, senyors del Partit  Popular, 

gastaven sense tindre un model de ciutat i mentre el buidaven i després no tenien 

cap utilitat ni havien pensat en cap projecte per a aquest edifici.

Però  ara  que  esta  ciutat  té  un  govern  que  a  banda  d'escoltar  la 

ciutadania, es preocupa per les persones i per això nosaltres ens coordinarem 

amb la Conselleria i li donarem un ús i el més important: ho farem per a facilitar la 

vida de la gent, perquè la ciutadania que estiga en una situació difícil, que haja 

d'acudir a serveis socials tant de la ciutat com autonòmics, es puga tindre més 

prop, millor connectats i amb una atenció més humana.

Som doncs el govern de les xicotetes inversions necessàries per a 

anar teixint una ciutat massa temps desvertebrada i és que d'això es tracta i això 

farem amb el nostre Pla General, el que estem impulsant és teixir la ciutat, els 

barris,  el  Grau...  perquè  ara  mateix  aquesta  ciutat  continua  necessitant  eixa 

vertebració i no és una cosa que es faça ni en un any, ni en dos, ni en tres, ni en  

quatre; però hem començat per on havíem de començar que és escoltar la gent.

Som una ciutat que cada vegada pedaleja més. Una aposta decidida 
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d'aquest govern per la mobilitat amb la bicicleta i les diferents millores que a poc a poc anem 

realitzant estan tenint els seus resultats i l'exemple és clar com s'han incrementat els usuaris 

del servei públic del bicicas. I també sóm una ciutat que ha fer un gran esforç a millorar el  

transport  públic.  Abans no teníem les mateixes quantitats de línies,  ni  freqüències ni  hi 

havien plans especials en determinats moments. I això també ha significat un  increment 

dels usuaris en el transport públic de Castelló.

Aquesta ciutat avui en dia és més inclusiva i més igualitària del que era abans i 

no accepta i rebutja les discriminacions vinguen d'on vinguen. Així ho sent el carrer i així ho 

diuen les institucions allà on calga dir-ho. Som una ciutat que vol acollir i no només perquè 

posem una pancarta a la plaça Major; però un govern indigne que tenim a Madrid impedix a 

la Conselleria de Benestar Social, a aquest Ajuntament i als veïns de Castelló ser solidaris. 

Què difícil ha de ser aprovar ací declaracions institucionals que saben que el seu partit les 

va a impedir realitzar!

Aquesta és una ciutat que continua tenint un greu repte i té un greu repte amb 

l'atur i amb el treball digne i amb el fet que hi ha cases sense gent i gent sense cases i crec 

que  aquesta  ciutat  té  un  aliat  en  l'Administració  Local  i  Autonòmica,  un  aliat  que  farà 

esforços per garantir el benestar de les persones. Sols vam arribar i ho va dir l'Alcaldessa,  

vam incrementar la partida d'inclusió social per a donar resposta a les necessitats, que per 

cert,  no haurien d'existir.  Vam crear convenis per a evitar la pobresa energètica, donem 

ajudes a l'habitatge i alimentació. Hem creat una oficina d'habitatge que té una funció per 

ara que és la d'orientar la gent en situacions difícils en moments molt durs. Hem començat a 

fer polítiques d'ocupació amb les ajudes de Conselleria; hem aconseguit que dotzenes de 

persones puguen veure com l'esforç de tots i totes tenen una oportunitat per incorporar-se al 

mercat de treball. Ara, si volem lluitar de forma efectiva contra eixes xacres, si volem lluitar 

de forma efectiva contra estos problemes, ni podem pensar que ja ho hem fet tot per part del 

govern, no podem caure en el fet que hem tancat un cercle; però tampoc podem caure en 

l'error de responsabilitzar aquest Ajuntament de tots els mals que li passen a esta Ciutat. No 

podem pensar que soles l'Ajuntament podrà acabar amb tot això. Cal buscar complicitats, 

cal buscar el  suport  d'altres institucions i cal assenyalar els principals responsables. Les 

situacions  injustes  que  està  vivint  la  gent  en  el  tema  de  vivenda  necessiten  que  se 

solucionen amb la revocació de la Llei Hipotecària, una Llei per cert, a banda d'indecent, 

injusta  en  la  Unió  Europea  i  això  no  depén  d'este  Ajuntament,  això  depén  del  Govern 

central. Necessitem que s'involucren Conselleria, necessitem canvis legislatius des de l'estat 

central,  necessitem  que  s'involucren  també  els  advocats  d'ofici,  que  s'involucren  les 
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institucions bancàries i els procuradors i, només així, podrem ajudar la gent que 

s'enfronte a la situació tan dura com és no saber on dormir una nit.

Per  un  altre  costat,  aquesta  és  una  ciutat  que  s'estima  el  seu 

patrimoni i la seua memòria i nosaltres hem decidit actuar i complir enfront de la 

desídia  i  les  falses  promeses.  Mentre  altres  extraviaven el  nostre  patrimoni  i 

tenien descontrolat, els nostres esforços han servit per a recuperar-ho. Mentre els 

senyors del  PP anunciaven al  2009 inversions que mai  van arribar,  nosaltres 

estem fent realitat la recuperació del patrimoni de la ciutat de Castelló.

Ha sigut aquests mesos que els milers de morts, oblidats i llançats en 

la fosa comuna del Cementiri  de la ciutat,  han vist  per fi  de la mà del nostre 

Ajuntament i del Grup de la Recerca de la Memòria Històrica, com es recuperava 

el nom dels que havien sigut assassinats. Serà aquest Govern qui obrirà el refugi 

de la plaça Tetuan i retirarà els símbols de l' exaltació feixista perquè la gent de 

Castelló puga conèixer la seua història recent massa temps silenciada.

Vivim en una ciutat que ha vist com baixaven les ràtios de les aules, 

com es recuperaven línies escolars, com tornàvem a invertir en l'educació dels 

nostres xiquets i xiquetes, com s'incrementaven les beques, com s'acabarà en la 

segregació  de  les  línies  lingüístiques  que  veu  com  els  pares  i  les  mares 

elegeixen el plurilingüisme que volen per als seus fills i filles, que per cert, avui 

mateix la fiscalia ens torna a donar la raó al Govern i que hem passat de no 

escoltar cap de les al·legacions de l'arranjament escolar a veure com quan la 

gent al·lega se l'accepten i això és perquè aquest Govern tant en l'Ajuntament 

com  en  la  Generalitat  escolta  la  seua  ciutadania.  Hem  aconseguit  que  les 

comunitats escolars tornen a jugar un paper important en la nostra ciutat i són 

escoltades.

També vivim en una ciutat  que vol  ser  capital,  que vol  tindre  una 

intermodal,  que  vol  tindre  una  connexió  amb  les  comarques  del  nord,  que 

necessita un corredor mediterrani per a ser competitiva i per a crear treball; però, 

sap que passa?, que això no s'aconseguirà amb els recursos de l'Ajuntament, per 

això es necessiten els pressuposts generals de l'Estat i allí de nou la gent del PP i 

els seus companys de color carabassa, tornen a votar en contra de les esmenes 

que per exemple presenta Compromís i altres grups. Ha de ser difícil defensar ací 

unes coses i a Madrid unes de diferents. I no sols això, la nostra indústria té 

altres  necessitats  que  depenen  de  l'Estat  central  que  fa  el  desentés  a  les 
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necessitats de les nostres comarques.

Avui a la nostra ciutat hi ha un conflicte en un sector tan cabdal no només per a 

Castelló, com és el que està vivint-se al Port del Grau. La seua desídia, el seu mirar cap a 

un altre costat, senyors del PP, ens ha portat a un conflicte on està en joc el pa de moltes 

famílies. Fa molts anys que saben que hi ha necessitat d'actuar en el sector de l'estiba però 

vostés ni cas. No han treballat, no han fet cas als acords entre la patronal i els treballadors, 

els té igual que la Unió Europea els accepte, no els importa perquè vostés no volen una 

solució ni un acord. La multa d'Europa no és el motiu, és l'excusa. La multa que ens ha 

posat  Europa  l'han  provocada  vostés  per  la  seua  inacció.  Vostés  no  donen  suport  als 

treballadors,  ni  busquen una solució per a les empreses que estan creant  riquesa. Han 

enviat  al  seu  “jabalí”  Barrachina,  al  “paladi”  de  la  demagògia  a  vendre  el  sector  a 

especuladors  amb  mentides  difamant  els  treballadors  del  Grau  i  que  difícil  ha  de  ser 

defensar ací declaracions institucionals que sap que el seu govern les ha de rebutjar.

Volia parlar de més coses; però ja que s'acaba el temps acabaré dient que els 

veïns i veïnes de la nostra ciutat hagen nascut al Raval o a Conca, volen tornar a sentir-se 

orgullosos i que el nom de Castelló de la Plana estiga lligat a la dignitat. Els nostres veïns i  

veïnes ja no tenen vergonya d'estimar d'on vénen i ser capaços de respectar i edificar la 

nostra llengua; sense complexos normalitzar el seu nom. Avui Castelló és més transparent, 

més participativa, més inclusiva i més educativa, més sostenible i més vertebradora del que 

era abans i aquest el camí pel qual nosaltres volem seguir avançant.”

Seguidamente por Ciudadanos interviene el señor Paduraru quien dice que lo 

primero  que desea  hacer  es  excusar  a  su  portavoz,  el  señor  Vicente  Vidal  porque por 

motivos personales y de salud hoy no puede participar en esta sesión como le gustaría.

No le extraña que el bipartito hiciera la semana pasada el balance de legislatura 

en un teatro delante de los ciudadanos, porque eso es lo que hace este gobierno, un teatro, 

muchos anuncios y pocos resultados. Prometieron una ciudad libre de desahucios y no solo 

aumentaron el  año  pasado  sino  que hoy es  el  ejemplo  más flagrante  de  sus  palabras 

vacías,  porque hoy lamentablemente  se ejecutaban nuevos desahucios de los tres que 

estaban programados para esta semana en esta ciudad.

Hay que tener cara para jugar y hacer demagogia con un tema tan sensible 

como los desahucios, dando falsas esperanzas a la gente que se queda sin casa para luego 

reconocer que no podían paralizar ninguno. Desde Ciudadanos les han pedido, entre otras 

muchas cosas, que sigan explorando la vía de los bancos para obtener más vivienda social; 
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pero cuando se bajan del atril y se topan con la cruda realidad de la calle, bajan 

los brazos. Y dice la señora Alcaldesa que si no se hace más es porque no se 

puede; pero es posible hacer más. Deben destinar más medios para normalizar 

la situación de las famílias deshauciadas o en riesgo de exclusión porque ser 

progresista es mucho más que ponerse una etiqueta; la política de vivienda, uno 

de  sus  buques  insignia  en  campaña  electoral,  está  lamentablemente 

naufragando.

Los  miembros  del  tripartito  prometieron  una  fiscalidad  justa  y 

progresiva y subieron los impuestos al 60 por 100 de los castellonenses como si 

el 60 por 100 de los castellonenses fuera rico y lo hicieron pese a tener superávit 

y con crecimiento económico. Lo suyo es vicio por cobrar, como el Tio Gilito.

Se muestran como los adalides de la transparencia. Estan poniendo 

en marcha muchas herramientas digitales, es cierto; pero tal como las crean, las 

abandonan al poco tiempo como el canal participa, que en ocho meses sólo ha 

realizado una consulta.

Dicen que apoyan a las mujeres pero editan un folleto sexista a más 

no  poder  en  Magdalena  y  no  apoyan  sus  medidas  para  luchar  contra  las 

desigualdades salariales con una excusa sorprendente: que el problema es muy 

grave y,  claro,  por  eso  hay que hacer  algo!  Dicen apostar  por  la  igualdad y 

tumbaron la iniciativa de crear salas de lactancia y en este Ayuntamiento sigue 

habiendo cambiador solo en el baño de mujeres. Dicen ser el pacto de la ciudad 

de Castellón y todos los negocios del  centro están cerrando persianas;  dicen 

defender la lengua valenciana y lo que hacen es imponerla con una operación 

contraproducente. Dicen que están a favor de la accesibilidad y no la cumplen ni 

en las instalaciones municipales. Dicen ser el pacto de la cultura y no hacen nada 

para que no se caiga la Casa de Cultura. Dicen que defienden a los trabajadores 

pero sólo defienden a los que colocan a dedo.

A los miembros del bipartito les gusta tanto el teatro que se dedican 

incluso  a  hacer  pinitos  de  actores  en  las  campañas  de  información  del 

Ayuntamiento. Por cierto, ahora la señora Alcaldesa también parece que quiere 

ser  modelo  porque  en  la  publicación de  la  revista  Talentos  sale  posando  de 

Roberto Verino; seguro que le habrá encantado a Castelló en Moviment!

Y más anuncios vacios: siguen esperando los baños de la Plaza de la 

Paz para poder abrir el kiosco. Anunciaron que los entes festeros no pagarían 
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tasa de ocupación y luego tampoco se podía hacer y se tuvieron que buscar atajos de última 

hora. Dicen que la Casa de Cultura se cae y es verdad; pero no abordan su rehabilitación. 

Venden como un logro el acuerdo con el Consell sobre los antiguos juzgados y resulta que 

toca pagarlo todo al Ayuntamiento y encima con intereses, ¿a cuánto ascenderán? Porque 

este dinero se necesita mucho más para la política social, por ejemplo. ¿No decían que no 

les gustaban los bancos e hipotecar a la ciudad? ¿y ahora lo hacen por gusto, teniendo 

superávit? Deben dejar de agachar la cabeza ante Valencia y negociar con el Consell, que 

es de su mismo partido para que no lo tengan que pagar todo los castellonenses.

Y en este teatro del Pacte del Grao, ya no saben quien hace más el  paripé. 

Castelló en Moviment vocifera su enfado pero sigue en el acuerdo. No será tan vehemente 

entonces la indignación. Los miembros del bipartito aseguran, eso sí con la boca pequeña, 

que se llevan bien;  pero están tan divididos que hasta ponen sus logos particulares de 

partido en las campañas institucionales de sus concejalías. Una legislatura de teatro y de 

mentiras  porque  negaron  una  y  otra  vez  que  se  estaba  cobrando  indebidamente  los 

impuestos  a  los  ciudadanos  y  el  señor  Lorenzo  lo  negó  una  y  otra  vez.  Eran  todo 

invenciones suyas y no quisieron aprobar la moción de Ciudadanos para dejar de cobrar las 

plusvalías injustas a los castellonenses ni tampoco quisieron devolverles su dinero como 

ellos reclamaban.

Ahora  los  jueces   les  dan  la  razón  y  tendrán  que  devolverlo  a  la  fuerza. 

Cantidades millonarias sin haberles hecho caso cuando les pedían previsión y les advertían 

de que guardasen dinero para ello. La verdadera justicia fiscal, a la que apelan en falso, es 

que la mayoría de castellonenses, que no son ni mucho menos ricos y pagan sus impuestos 

religiosamente, tributen menos.

Como decía,  está  siendo  una  legislatura  de  mentiras  porque  prometieron  la 

Constitución y han votado tres veces en su contra.  Dicen defender  la  democracia pero 

votaron en contra de su defensa en Venezuela. Prometieron que el pregonero infantil saldría 

de entre los presidentes infantiles y no fué así. Dicen que atienden a los ciudadanos y no 

responden correos a las asociaciones ni se reúnen con ellos y así se lo trasladan a ellos.  

Niegan que conozcan la  mala  situación de los funcionarios de esta  casa,  de la  Banda 

Municipal  o  de  la  Policía  Local  y  luego  se  les  escapa  que  reciben  emails  a  diario 

alertándoles de ello.

Dicen que quieren contar con la opinión de los vecinos y luego la señora Brancal 

sale  a  esta  tribuna a  defender  que se les pregunta  pero  que los concejales toman las 

decisiones que les da la gana porque para algo gobiernan. Esperan que en el Plan General  
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de Ordenación Urbana en el que sí que es cierto que se ha hecho un maratón de 

consulta ciudadana, sí  que se tenga en cuenta la  opinión de los vecinos.  Es 

definitiva, el gobierno dice lo que los ciudadanos quieren escuchar y luego “si te 

he visto no me acuerdo”. Y se hacen una pregunta, ¿adoptaron como acuerdo del 

Pacte  del  Grau  la  mentira  como  política  institucional?  Es,  por  tanto,  una 

legislatura de teatro, mentiras y más de lo mismo, porque anunciaron un cambio 

radical  de  la  ciudad;  pero  lo  cierto  es  que  continuan  los  dedazos  que  tanto 

criticaron, dedazos que han marcado la agenda política de este año. Dedazos y 

colocación de amigos que han sido más protagonistas de su acción de gobierno 

que su propia gestión.

Lafuente se ha hecho famoso y no por trabajar con noveles sino por 

hacer las 13-14 para cobrar el doble de las arcas públicas y para ello contó no 

sólo con el beneplácito de la Alcaldesa sino con su autorización personal hasta 

las últimas consecuencias. Pese a los dos KO técnicos que le dió el Pleno, la 

Alcaldesa se negaba a cesarlo. Luego tuvieron una nueva mentira: lo que vendió 

como  cese  era  sólo  mantenerlo  hasta  que  se  le  acabase  el  contrato  y  otra 

mentira más porque decía que no podía cesarlo y finalmente sí que lo ha hecho, 

únicamente porque ha convocado la plaza que previsiblemente se llevará él, ya 

se encargará la Alcaldesa.  Y mientras, Compromís dice que escoger a Lafuente 

en  el  nuevo  proceso  sería  una  locura;  por  supuesto  que  lo  sería  pero, 

lamentablemente les tienen acostumbrados a todo tipo de locuras. Indica a los 

miembros de Compromís que no se fíen porque en este caso sus socios les 

volverán a meter un gol.

Lafuente no ha sido el único dedazo. Otro ejemplo es el Intendente 

General de la Polcía Local, que trajeron cuando ya se tenía un intendente general 

jefe, un intendente principal y seis intendentes; pero hay que crear plazas para 

colocar a los amigos.

Son más de lo mismo porque prometieron que iban a dar un vuelco 

radical a la gestión y siguen trayendo reconocimientos extraordinarios de crédito 

uno tras otro al Pleno. Muchos de ellos, por saltarse sus propias promesas de 

pedir tres presupuestos en los contratos menores.

Y dos últimas características de lo que podría definirse su gestión en 

el gobierno: la primera, la falta de previsión. Hay que pedir un crédito y pagar 

intereses porque el proyecto de los antiguos juzgados no estará listo este año 
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para que se pague con superávit.  La playa no contó con servicios basicos en Semana 

Santa, en plena temporada turística, unas fechas donde, por cierto, también les pilló el toro 

con el problema de las autocaravanas y cuando los turistas tuvieron que fotografiar una 

plaza Mayor con andamios. Y no deben olvidar que el año pasado estaban aprobando el 

presupuesto a pocas horas de acabar el año.

Y  la  segunda  característica:  esta  legislatura  es  la  de  los  concejales  por  el 

mundo. En pleno siglo XXI el señor Lorenzo debe animarse con lo de la video-conferencia y 

dejar de viajar a México para participar en una charla de media hora que aunque estaban 

invitados, esta media hora ha costado más de 500 euros. Sabe que estar delante de un 

ordenador  no  es  tan  divertido  como  irse  a  Centro  América  o  el  Caribe;  pero  es  más 

económico e igual de efectivo para el caso.

Este  gobierno,  en  definitiva,  ha  sido  como  la  gaseosa.  Prometieron  una 

revolución y al abrir el tapón se han quedado sin gas, porque un año más su gestión ha 

estado más marcada por las polémicas y los titulares que por los resultados y ellos se 

preguntan si tendrán el Plan General al final de la legislatura porque lo dudan. ¡Ojalá! Si 

estará listo el edificio de Borrull, porque lo dudan ¡Ojalá! Si estará terminado el centro de 

salud del Raval o el colegio Vicent Marzà en esta legislatura, porque también lo dudan. Y no 

les extraña que se les esfume la legislatura sin haber hecho lo que prometieron porque han 

pasado ya dos años, a media legislatura, y en muchos temas despiertan ahora, como la 

Vicealcaldesa, señora Brancal, que contrata ahora a una empresa (afín, por cierto) para 

hacer un diagnostico de la ciudad en materia de vivienda. ¿Ahora hace el diagnóstico y qué 

ha estado haciendo hasta ahora? El diagnóstico se hace nada más llegar y luego se pone a 

trabajar y a actuar. 

Ahora entienden también porqué tumbaron su iniciativa de quitar a los políticos 

de las mesas de contratación para poder seguir dando contratos a sus amigos. En definitiva, 

tienen muy asumido que gobiernan en el ego pero muy poco en los hechos y un año más 

vuelven a hacer la pregunta: ¿qué resultado están notando los ciudadanos de Castellón?, 

¿están mejor que hace dos años?, ¿han mantenido sus viviendas los vecinos que iban a 

perderlas?, ¿hay más viviendas sociales para quienes finalmente las han perdido?, ¿los 

castelloneneses pagan menos impuestos?, ¿hay un trabajo en cada esquina esperando a 

los parados? Los ciudadanos son los que responderán a estas preguntas.

A continuación interviene el señor Simó, quien dice lo siguiente:

“Abans de començar volia enviar-li al company Vidal els millors desitjos.
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Avui estem ací per a debatre l'estat de la ciutat. Cadascun dels cinc 

grups  municipals,  com  ja  hem  vist,  enfocarà  com  voldrà  aquest  plenari 

extraordinari,  amb un enfocament  objectiu  o subjectiu,  qualitatiu  o  quantitatiu, 

amb  veritats,  posveritats,  cinismes  o  mentides  demanant  més  ritme  en  les 

accions, fixant-se en què s'hauria de prioritzar en el Pacte del Grau, defensant 

què es prioritza en el Pacte del Grau, una vegada passat pel vernís del dia a dia i 

de la realitat. Altres no mai se sap per on ixen i d'altres tornaran a realitzar una 

classe  magistral  de  cinisme  i  poca  memòria  o  memòria  selectiva,  a  la  qual 

malauradament, ja ens tenen acostumats. Cadascú utilitzara el prisma que més li 

convinga i evidentment avui ací parlarem de política i abans de ficar-me en feina, 

m'agradaria incidir en la diferència entre política i polítiques, perquè sempre he 

pensat que es parla massa de política i poc de polítiques i que això és un dels 

motius de la desafecció ciutadana amb la política, perquè a la ciutadania el que li  

importa són les polítiques i no el politiqueig partidista.

Parlem de Castelló. Com està Castelló?, com estàn els veïns i veïnes 

de la nostra ciutat? Francament, Castelló no està millor del que estava fa uns 

anys, almenys en alguns temes; per exemple, tenim pitjor servei de rodalia, prou 

pitjor  i  sense  previsió  de  millorar;  per  exemple,  si  parlem  dels  drets  dels 

treballadors, la situació laboral d'un sector tan important per a la nostra ciutat com 

el de l'estiba té una espasa de Damocles que esdevindrà irremeiablement en 

pitjors condicions laborals. Això sí, el deute de la Generalitat Valenciana, com ja 

ens ha dit l'Alcaldesa, al maig de 2015 era de 8'8 milions d'euros i ara ho és tan 

sols de 225.000 euros. Afortunadament no totes les administracions ens tracten 

igual.

I  parlant  de polítiques,  aquest  Equip  de Govern,  què ha fet?,  què 

preocupa realment als ciutadans de Castelló? Tenim una bona mostra del que els 

preocupa amb l'Assemblea Ciutadana però tal vegada qui no va vindre, qui no la 

va  veure  per  internet  no ho tindrà  clar  i  parlarà  del  que més li  interessa.  Si 

preguntem a un aturat de la ciutat dirà que no hem fet el suficient; però la política  

inversora  de  més  de 20 milions  d'euros  en  dos anys,  la  millora  dels  serveis 

públics i  l'augment pressupostari  en un 350 per 100 pel  foment de l'ocupació 

esdevenen irremeiablement en generació de llocs de treball. Un dels temes que 

ja s'ha tractat ací, amb certa vehemència, en el que encara ens falta camí per 

recòrrer és en matèria d'habitatge. Una de les diferències amb l'anterior Equip de 
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Govern és que nosaltres no ens amagem i si hem de fer autocrítica, si hem de donar la cara, 

ho fem.  No  podem negar  l'evidència:  les polítiques d'habitatge són  millorables  però  els 

entrebancs  també  en  són  molts.  Hem  tingut  problemes  de  comunicació  amb  els 

procuradors,  i  els  afectats,  massa  sovint,  tenen  mancança  d'informació  d'allò  que 

l'Ajuntament pot fer per ells. Hem de millorar.

Però la problemàtica de l'habitatge té solucions transversals, per exemple amb 

les accions en serveis socials. L'augment pressupostàri del 32 per 100 en Benestar Social fa 

palesa la preocupació per aquells ciutadans que més necessiten de nosaltres. Se seguixen 

donant ajudes d'alimentació, com ja es feia anteriorment; s'han ampliat les ajudes a lloguer, 

s'ha creat per primera vegada ajudes per a paliar la pobresa energètica, de fet hem sigut 

pioners en convenis que asseguren que en aquesta ciutat no hi ha ni talls de llum ni de gas; 

però som conscients que encara no és suficient.

Un altre dels punts clau pel Pacte del Grau és l'aposta per la sostenibilitat. Hem 

fet millores en parcs, en el Pinar, en el paratge La Magdalena, en la platja del Serradal i en 

el  Molí la Font i  és que ara s'invertix on abans no es feia, perquè per aquest Equip de 

Govern,  el  patrimoni  mediambiental  és  molt  important.  Per  això  una  de  les  línies 

estratègiques de l'Edusi encara millorarà més, per això el Pla General serà respectuós amb 

el nostre territori i no fomentarà un urbanisme depredador al qual estàvem acostumats.

I encara ens queda molt per fer, però també tenim una mobilitat més sostenible. 

Dos dades molt  senzilletes: estem en màxims històrics en usos de transport públic i  de 

bicicas. S'augmentat un 28 per 100 els viatges en bus i  un 86 per 100 els prèstecs de 

bicicas respecte de 2014.

Des de l'últim debat de l'estat de la ciutat orgànicament el Govern ha canviat 

com ja saben però el que no ha canviat és el nostre objectiu principal: fer de Castelló una 

ciutat millor i fer-ho amb una ferramenta bàsica com és el Pacte del Grau. No seria realista 

negar les diferències en el dia a dia, normal en qualsevol govern, normal en qualsevol equip 

amb responsabilitats, siga un govern de coalició o siga un govern amb majoria absoluta.

Entenem que haver d'arribar a acords quan es partix de postures diferents és 

costós; però és positiu i molt gratificant quan s'arriba al final. També entenem que per a 

alguns  això  siga  signe  de  feblesa  però  nosaltres  estem  lluny  d'aquests  pensaments. 

Entenem que governar no és manar,  governar no és imposar  i  no  és traure  el  corró  a 

passejar i  de l'estat de Castelló, afortunadament per salut democràtica, també depén de 

l'estat de l'oposició. És evident que en aquesta ciutat tenim tres formes ben diferents de fer 

oposició.  Ens  preocupa  i  la  veritat  és  que  ens  preocupa  la  deriva  cap  a  la  dreta  de 
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Ciudadanos en  l'últim any.  Cada  vegada  són  més  sogra  i  menys  àvia,  cada 

vegada són més la marca blanca del Partit Popular. Si volen sumar, de veres, ens 

trobaran; els esperem sobretot en els temes importants que estan per vindre. No 

ens preocupa gens el cinisme populista dels populars. Tenim diferents objectius, 

tenim diferents polítiques; a més estan instal·lats en un estat de posveritat inaudit. 

Això sí, amb una estratègia de màrqueting molt bona, repetint missatges quasi 

d'eslògan publicitari, de fàcil calat en la ciutadania, siga veritat o siga mentida, 

això  els  té  igual.  De  vegades,  i  ho  dic  sincerament,  no  sé  si  són  cínics  o 

simplement desconeixen com funcionen certes coses. De vegades, de veres, em 

fan dubtar. I tot això amanit amb una forta dosi de teatralització, digna d'Oscar de 

Hollywood.

He  d'admetre  que  una  cosa  que  estan  fent  bé  en  l'oposició  és 

demanar tot el que no han estat capaços de fer en vint-i-quatre anys: solucionar 

la  problemàtica  de  la  Marjaleria,  millorar  els  serveis  públics,  tindre  un  Pla 

General, actuar en barris on no actuaven i l'electorat els va castigar, com al Grau, 

o ficar-se en la política d'habitatge, entre d'altres. En eixe sentit he d'admetre que 

els  senta  bé  estar  a  l'oposició  perquè  han  entés  la  importància  de  certes 

polítiques que tenien oblidades quan governaven. M'he permés el luxe de fer un 

“top three”  de les crítiques més surrealistes del Grup Popular a aquest Govern. A 

l'octubre de 2016, no se si se'n recordarà el senyor Feliu, va definir l'abonament 

Activat destinat a persones en atur com un fracàs. Actualment, més de 4.200 

ciutadans de Castelló gaudixen d'aquest abonament, amb una subvenció total de 

més de 250.000 euros.Podríem preguntar els beneficiats si els pareix un fracàs o 

no. Supose que també se'n recordarà la senyora Carrasco quan al febrer de 2017 

considerava inútil  el  procés participatiu per a democratitzar el  Pla General, un 

procés complementari  als  Fòrums d'Urbanisme segle  XXI  i  un  procés,  el  Pla 

General  als  Barris  Castelló  Ciutat  Viva,  on  s'han  duplicat  els  assistents  i 

quintuplicat les propostes dels fòrums d'urbanisme segle XXI. D'inútil, res; però 

com no han vingut no poden saber ni tan sols de què estem parlant. I a l'abril de 

2017  la  senyora  Carrasco  va  tildar  el  Govern  municipal  d'irrespectuós 

religiosament parlant. Quina pena que dies més tard Castelló va ser guardonada 

per la FEMP per les seues polítiques de convivència interreligiosa “(lo que viene 

siendo un zasca)”.

Però la realitat no espatlla la crítica per la crítica que cada vegada que 
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el PP critica una acció del govern se'n porta un “zasca” per resposta als pocs dies, diu molt  

del nivell de les crítiques que vostés realitzen. Que la major crítica a aquest Govern haja 

estat per un tema que té a veure amb el politiqueig, una qüestió legal, com una comissió de 

servei i que en res afecta al benestar ciutadà, diu molt d'aquest tipus d'oposició; pero, tal  

vegada diu més d'aquest Govern. Tal vegada no ho estem fent tan malament.

Amb  Castelló  en  Moviment  de  vegades,  no  sempre,  com  avui  hem  pogut 

comprovar, les coses són diferents. Necessitem eixa cunyada que recomane de vegades 

per on hem de tirar, encara que de vegades no ens diga el camí més adequat, perquè des 

de la barrera es veu tot massa diferent. Respectem, solem respectar les seues postures, les 

seues sobreactuacions, necessàries pel seu públic, inclús en el fons d'algunes polítiques, de 

poques, no estem prop d'arribar a acords; però usualment tan sols diferim en prioritats i 

velocitats, això sí, defrauda quan arriben a certs límits de demagògia perquè tal vegada, el 

que  vosté  no  ha  contat  avui,  senyor  del  Señor,  és  que  els  500.000  euros  que portem 

enguany en ajudes a lloguer social, que evidentment no és suficient, però això tampoc ho ha 

contat, ja que vosté ens diu el que no contem, jo li dic el que vosté no conta evidentment. I 

tal vegada les coses anirien millor si hagueren decidit agafar responsabilitats, tal vegada les 

coses anirien millor si en lloc de fer de cunyades hagueren sigut part de la família. Ja ens ha 

quedat clar a tots que quan fem les coses bé és gràcies a vosaltres, no tenim cap problema 

perquè el que ens interessa és que Castelló vaja millor i no qui es fica la medalla. No tenim 

cap problema i sí que és veritat que tenim deures pendents molt importants, sobretot en 

matèria d'habitatge i en gestió de contractes. És veritat, estem treballant conjuntament en 

moltes coses.

Encara  estem  lluny  d'on  volem  estar,  encara  estem  lluny  d'on  voleu  que 

estiguem i encara queda massa camí que recórrer en alguns aspectes; però tot ho dificulta 

el  fet  que vostés ni  volen governar ni  volen entendre que no poden imposar les seues 

polítiques al Govern. Haurem de conviure amb tot això; però hem de conviure. Hem d'arribar 

a consens; ens hem d'entendre perquè el canvi arribarà junts o no arribarà, no el canvi que 

nosaltres volem, no el canvi que vosaltres voleu, simplement un canvi consensuat.

Per  acabar,  res  de  triomfalismes,  res.  Estem  lluny  de  l'excel·lència  i 

malauradament no tot està eixint com ens agradaria. Hi ha polítiques on encara hi ha molt  

per  a  fer.  Sí  que ens  vam equivocar  com a  resolts  els  problemes  d'habitatge  com els 

desnonaments. Sí ens haguera agradat tindre ja exposat el Pla General. Sí, per molt que 

augmentem  els  pressuposts  en  foment  de  l'ocupació,  en  benestar  social  o  en  serveis 

públics, sempre hi haurà marge de millora; però quan es diu que res ha canviat, quan es diu 
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que a Castelló impera el desgovern, quan es diu que la ciutat està anestesiada, 

simplement  es  menteix.  Malgrat  l'entitat  de  la  comanda,  malgrat  les 

complicacions que sorgixen, seguirem avançant i ho seguirem fent tots junts.”

Seguidamente  interviene  la  señora  Carrasco,  quien  dice  a  la 

Alcaldesa que no sabe si es por miopía o por el síndrome del rey desnudo; pero 

su visión idílica no se corresponde con la que tienen los vecinos. No sabe si le 

suena la frase, porque es de la misma señora Marco que la decía cuando era 

portavoz del Partido Socialista en la oposición y pedía la dimisión del Alcalde. 

Luego  sale  ahora  pidiendo  un  debate  y  una  crítica  constructiva.  Cree 

que era una frase premonitoria ya que cumplen dos años en el gobierno y ya 

nadie se cree sus promesas, porque es lo que le ha visto hacer otra vez desde 

este estrado: promesas, anuncios y mentiras; pocos hechos, pocas realidades, 

muchas fotos y mucha pose como decía el compañero de Ciudadanos.

Mentiras  porque  acaba  de  decir  que  han  bajado  los  impuestos  y 

después demostrará que eso no es así. Pero sólo se las cree ella y su partido, 

porque no se las creen ni sus socios de gobierno ni sus socios de investidura. 

Sus socios de gobierno la Vicealcaldesa hoy salía diciendo el  caos que es el 

Hospital General, que dirigen en la Generalitat, y sus socios de investidura ya 

han visto el discurso que ha hecho el señor del Señor.

No  son  imaginaciones  suyas  porque  el  Partido  Popular  no  se  ha 

inventado la  crisis  del  gobierno,  porque la  están viviendo ellos,  los flamantes 

firmantes del Pacte del Grau. Y lo ven en la prensa todos los días. El Pacte del 

Grau; venían a cambiarlo todo, a ponerlo todo patas arriba, era la gran revolución 

social; iban a rescatar personas, a todos; a garantizar la vivienda, a garantizar la 

educación  y  la  sanidad  y  dos  años  después,  nada  o  muy  poco  de  lo  que 

prometieron y por eso ellos han rebautizado el Pacte del Grau como el “pacte del 

frau”, porque es un pacte que ha defraudado a los ciudadanos, es una estafa de 

gobierno que están pagando todos los castellonenses, porque estos rifirrafes que 

tienen, estas cuitas internas no les importarían en absoluto. No les importarían si 

no  las  tuvieran  pagando  los  castellonenses,  si  no  estuvieran  pagando  su 

desgobierno y la parálisis de la ciudad. Porque esta casa de los líos en la que 

han  convertido  a  este  Ayuntamiento  se  traduce  en  más  impuestos,  en  más 

sectarismo ideológico, en más enchufes, en más autobombo, en menos sanidad, 
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en menos educación y en menos inversión. Y por eso insiste en que lo que firmaron fué el 

“pacte del frau” porque dos años después reconocen que sólo han sido capaces de cumplir 

una cuerta parrte de ese pacto.

Castellón está paralizada. Su gestión ha sido desastrosa, lo único que ha hecho 

el  gobierno  del  bipartito  es  dividir  a  la  ciudadanía  con  sus  falsas  polémicas,  con  sus 

polémicas estériles.  Pero,  yendo por partes,  empezará con la  que iba a ser su  política 

estrella  y  han  acabado  estrellados:  Bienestar  Social.  ¿Saben  cuantas  familias  se  han 

beneficiado  de  su  política,  de  su  lucha  contra  los  deshaucios,  de  esas  soluciones 

habitacionales que pregonaban en campaña? Por desgracia, sólo tres familias que sepan 

con seguridad en dos años. Esa es la cifra que han dado. 150 familias siguen esperando 

una vivienda social tal como les prometieron porque hicieron política y demagogia con algo 

tan grave como el drama humano de los deshaucios. Les prometieron una vivienda y no 

están cumpliendo. Ahora dicen que tienen que cumplir la Ley, pero ¿eso no lo sabían dos 

años antes cuando les prometieron soluciones? Ya lo ha dicho el portavoz de Castelló en 

Moviment que esta semana ha habido tres deshaucios. Hoy mismo a las 4 de la tarde se iba 

a producir un nuevo desahucio mientras aquí están debatiendo el  estado de la  Ciudad, 

cuando hace dos años la Alcaldesa afirmó haber cerrado el circulo de los desahucios. Grave 

afirmación. Vinieron a rescatar a las personas e iban a crear la Mesa de la Vivienda, que la 

crearon y se ha reunido tres veces y no ha servido para nada. Iban a crear una bolsa de 

viviendas sociales que ni está ni se la espera; iban a firmar convenios con los bancos y se 

hicieron fotos, que las poses les salen muy bien; pero cero convenios con los bancos, cero 

viviendas a disposición de la ciudadanía, porque la Alcaldesa el único circulo que ha cerrado 

es el círculo de la colocación de sus amigos, aquellos que ha colocado a dedo con sueldos 

que superan el suyo y hasta del propio Presidente del Gobierno. 765.000 euros que gasta el 

bipartito  en personal  de confianza,  en trece asesores y 5 altos cargos que no estaban 

cubiertos con el  anterior  gobierno  de PP.  868.000 euros gastan al  año en publicidad y 

relaciones institucionales, vamos, lo que la señora Marco llamaba autobombo, un millón y 

medio  más de  lo  que destina  a  su  proyecto  de empleo  de Jornals  de Vila,  que es su 

proyecto estrella. Entre el personal de confianza, los 765.000 euros y los 868.000 euros que 

gasta en publicidad y autobombo, si lo hubieran invertido en viviendas sociales otro gallo 

cantaría.

Respecto al empleo, ella sabe que la señora Alcaldesa es economista; pero a 

veces se les olvida que el empleo en esta ciudad y en este país lo crean las empresas, las 

pequeñas y medianas empresas, las que levantan la persiana de la ciudad, esas a las que 

26



el Equipo de Gobierno están asfixiando con la subida de impuestos, como por 

ejemplo Grespania, una firma con 379 trabajadores, 379 familias comen de esa 

empresa. ¿Saben cuanto les ha subido el IBI de un año a otro?, 15.800 euros. 

Curiosa manera de aportar por el empleo. O una pequeña empresa de maderas 

que empezó con un trabajador y ya son ocho, que le ha subido el IBI 400 euros 

en un año. O el Hotel Luz con 33 trabajadores fijos, 8.700 euros más de IBI que 

paga  este  año.  Curiosa  manera  de  mantener  el  empleo,  curiosa  manera  de 

dinamizar  económicamente  esta  ciudad,  curiosa  manera  de  apostar  por  el 

turismo. Todavía hay 15.000 familias en esta ciudad que lo están pasando mal 

porque no quieren subvenciones, quieren trabajar para poder pagar sus facturas. 

Así que no deben sacar pecho de algo de lo que no puede sacar porque 15.000 

personas todavía  esperan que se dejen la  piel  para  que ellos encuentren un 

trabajo.

Siguiendo  con  el  tema  de  la  política  fiscal,  es  de  nota,  porque 

entenderían que congelaran o actualizara sus impuestos si  estuvieran en una 

época con un balance de números rojos en el Ayuntamiento; pero presumen de 

buena gestión porque dicen que tienen 24'4 millones de euros o no sabe qué cifra 

exacta es, en los bancos y, sin embargo, suben los impuestos a los ciudadanos. 

Los  recibos  que  están  llegando  a  las  casas  y  que  todos  los  castellonenses 

podrán comprobar en sus buzones y ella sólo pide a la ciudadanía que haga la 

comprobación de lo que pagaba el año pasado y lo que paga este año, porque 

les han subido el  IBI,  les han subido la tasa de basuras a seis de cada diez 

castellonenses y la Alcaldesa acaba de subir al estrado a decir que los ha bajado. 

Y no debe hacer anuncios trampa de la revisión catastral que iba a pedir. Claro 

que la iba a pedir, pero podría haber bajado el IBI perfectamente rebajando el 

coeficiente que sólo lo rebajó un 15 por 100 y por eso no ha bajado los impuestos 

a los castellonenses. Por eso ha mentido desde este estrado.

Lo dijeron en el pleno de las ordenanzas y lo vuelve a repetir de forma 

contundente hoy aquí. Han aumentado la presión fiscal y presumen de cerrar el 

ejercicio anterior con 25 millones de superávit que estan en los bacos, bancos a 

los que les piden un préstamo para pagar el edificio de Borrull, obras que debería 

pagar la Generalitat Valenciana, el señor Puig y la señora Oltra. Entre los tres han 

hecho un pan como unas tortas! Porque su poca reivindicación y lo poco que le 

importa Castellón al gobierno valenciano lo van a pagar los castellonenses, su 
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debilidad y su ineficacia y a las pruebas se remite. Si se analiza los informes del Interventor 

correspondientes a las liquidaciones de los ejercicios 14, 15 y 16 se ve claramente esa 

gestión ineficaz. Tres datos, el primero de ellos es la ejecución del presupuesto, que no son 

capaces ni de ejecutar su presupuesto, sólo un 84 por 100. En segundo lugar, si analizan el  

índice de presión fiscal, los datos del Interventor son demoledores. Resulta que en 2015 un 

castellonense pagaba 698 euros, mientras ahora en impuestos paga 719 euros, 21 euros 

más y no lo dice ella, lo dice el Interventor Municipal cuyos informes son públicos. Además, 

en 2014 cada vecino pagaba el 78 por 100 de lo que costaba mantener el Ayuntamiento 

porque el resto lo pagaban otras administraciones, como la reivindicación de la Alcaldesa ha 

sido nula, ahora pagan el 81 por 100.

La consecuencia de estos datos no es otra que se paga más para mantener al 

equipo de gobierno, porque han incrementado en más de un punto el gasto de personal; 

han pasado de 38 al 39 por 100, es decir, suben los impuestos a los castellonenses para 

mantener su “colocódromo”. Este Ayuntamiento cada vez cuesta más y es porque el equipo 

de gobierno cuesta más. Y ésto solo tiene un nombre y es desgobierno. El desgobierno de 

los dos ayuntamientos, el de los socialistas y el de los nacionalistas de Compromís, los de la 

camiseta y la  pancarta,  esos grandes ideólogos de la participación ciudadana. ¡Menuda 

chapuza el sistema de votación de los presupuestos participativos! Sólo un 1'6 por 100 de la 

población ha elegido las obras necesarias para la ciudad de Castellón y han ninguneado por 

completo a las asociaciones de vecinos que llevan años trabajando de forma muy dura por 

esta Ciudad.

Y si hablan de reivindicación, un 23 por 100 menos va a invertir la Generalitat 

Valenciana en esta ciudad, Eso es lo que pinta la señora Marco en Valencia. Pero les da 

igual  las  inversiones;  hablan  de  microurbanismo  para  referirse  a  asfaltados  o  a 

remodelación del  barrio,  vendiéndolo  como si  fuera  algo extraordinario,  cuando  es algo 

ordinario,  algo  que  tendrían  que  hacer  porque  para  eso  pagan  los  impuestos  los 

contribuyentes.

Lo que se necesita es inversión productiva, ideas, proyectos e inversiones que 

generen  empleo  y  que  traigan  turismo  porque,  estos  gobiernos  del  cambio  ¿cuantas 

infraestructuras de comunicación, transporte y turismo han traído a la ciudad?, ¿cuántos 

colegios han hecho en la ciudad?, ¿cuántos centros de salud?, ¿cuántas inversiones para 

espacios culturales o deportivos que no se hubieran dejado pendientes los gobiernos del 

Partido Popular anteriormente?

Ella no habla de promesas sino de hechos, porque las promesas se las lleva el 
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viento, el mismo viento que les volverá a poner dentro de dos años donde mejor 

lo hacen y donde mejor pueden estar, que es en la oposición.

Como turno de réplica interviene en primer lugar el señor del Señor, 

quien dice lo siguiente:

“Sí  senyor  Simó,  cadascú va  a  dir  allò  que pensa  que ha  de  dir, 

evidentment que sí. Ja li he dit en l'anterior intervenció que felicitàvem la regidoria 

de Serveis Socials perquè entenem que era un del llocs on s'han fet evidents 

avanços.  No  estàvem  parlant  d'ajudes  a  lloguer  social,  estàvem  parlant  en 

habitatge d'emergència. Si avui vosté es queda al carrer, dormirà al carrer perquè 

este Ajuntament no té la possibilitat. Clar és una mica difícil d'escoltar el cinisme 

del  Partit  Popular  quan  són  ells,  justament  ells  els  que  han  presentat 

insistentment  recursos  d'inconstitucionalitat  quan  una  Llei  d'habitatge  els  ha 

paregut que beneficiava la gent i no els bancs, quan són justament ells, el Partit 

Popular,  els que han desenvolupat,  en este cas sí  amb l'abstenció del  PSOE 

quan podien haver-ho fet; però bé, les famoses lleis Montoro, que tant ens estan 

perjudicant  a l'autonomia municipal  a l'hora  de desenvolupar polítiques també 

socials.

O quan han sigut vostés els que van signar amb Bankia, la que dilluns 

volia tirar una persona de sa casa, un conveni. No sé si recorda la foto de Rajoy i  

el president de Bankia dient: posarem a disposició mil habitatges socials i Rajoy 

va firmar i va eixir en tots els periòdics: zero senyora Carrasco. Són vostés, no 

tenen  cap  legitimitat  ni  cap  crèdit  per  a  parlar  pràcticament  de  cap  tipus  de 

qüestió.

Senyor Simó, nosaltres no estem en el Govern i ho vam explicar, són 

vostés  els  que  van  decidir  estar,  per  cert,  i  bé  que  es  van  alegrar  que  no 

estiguérem! Molt  hagueren canviat  les coses i  bé que es van alegrar que no 

estiguérem; però vostés han decidit  estar i  vostés són qui han d'assumir esta 

responsabilitat.

Parlava abans del tema del lloguer social, molt bé, però què han fet 

vostés? I torne a insistir en aquella qüestió: criminalitzar les víctimes filtrant una 

notícia molt greu. Vosté es pensa que algú tornarà a Serveis Socials tranquil del  

que allí passe i del que allí diga no va a filtrar-se quan a vostés els convinga?, és 

que no van a  publicar  un llistat  de gent  que està  en Serveis  Socials  perquè 
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fiscalitzem els seus costums o ens arribaran a dir que “fulanito de tal..” amb nom i cognoms 

va canviar una ampolla de llet per un paquet de tabac? És molt seriós el que han fet i molt 

greu.

I diuen que l'Assemblea del Raval, clar que sí, estan en el camí; però obliden 

una cosa fonamental: que les preguntes anaven filtrades abans i quan la gent les feia allí no 

les feia en el micro sinó en un paper que passaven pel gabinet de premsa. La sensació és 

que estaven filtrades i nosaltres celebrem eixe avanç, ens n'alegrem; però ens haguérem 

alegrat molt més si la gent haguera tingut la possibilitat de repreguntar o d'agafar el micro i 

preguntar directament. Probablement ens n'haguérem alegrat molt més.

Però cal que fem una mica d'autocrítica a nosaltres, a Castelló en Moviment ens 

consta  i  hem  d'aprendre  molt  encara  tant  de  les  nostres  errades  com  de  les  nostres 

carències i de la nostra inexperiència. Jo recorde que nosaltres no som polítics sinó gent 

fent  política.  Reconeixem  que  Castelló  en  Moviment  ha  de  tractar  d'evitar  caure  en 

l'excessiva burocratització i la institucionalització del nostre treball. Dos anys després, ara 

més que mai som conscients dels límits de les institucions. Les barreres competencials són 

un fre per a la transformació social, política i econòmica d'esta ciutat. Unes barreres que 

sols superarem des del carrer, sobretot després, amb la seua abstenció al Partit Popular 

donarà suport  a Rajoy i  a  la  Llei  Montoro.  Vam vindre del  carrer,  no  ho hem d'oblidar. 

Castelló en Moviment va néixer de la indignació, d'aquella indignació, d'aquell sentiment que 

ens va convertir ¿ho recorda senyor Pérez? En “híbridos de hiena y rata” i això hem de 

continuar sent: hienes per a poder ferir i castigar les nits dels titelles del poder financer, que 

són vostés.

Per  això és necessari  eixir-se  de la  dinàmica institucional  per continuar  sent 

contestatàries al carrer. Ja han vist com estos dies  els desnonaments únicament es paren 

des del carrer. Sols el poble salva el poble!

Quasi dos anys després constatem la frustració de les expectatives de canvi de 

molta gent de Castelló i ens sentim d'alguna manera responsables d'esta frustració. Segur 

que tenim la nostra quota de responsabilitat. Però no oblidem que els temps que vénen amb 

un PP escabellat després de l'abstenció del PSOE ens assegura uns temps de govern de 

retallades tant en drets com en llibertats i cal que tinguem en compte que hem de continuar 

movilitzades  al  carrer.  Reconeixem  que  en  alguns  aspectes  el  Govern  municipal  són 

mestres. Miren si no la propaganda, una de les grans habilitats del govern que actualment 

ens governa la ciutat. Es nota que la nòmina d'assessors especialistes en comunicació fa 

molt bé la seua feina. No hi ha acte que hi haja un regidor o regidora d'este Ajuntament que 
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no vaja un fotògraf darrere, revistes, totes aquelles que vulguem. Estem informats 

al dia i al minut d'allò que passa i que tinga a veure amb el Govern municipal. 

I en la resta?, què ha passat per exemple en les bonificacions que hi 

ha per a les famílies que tenen dret a eixa bonificació en la recollida de “basura”?, 

què ha passat? Que de les més de mil famílies, soles tres han demanat eixa 

bonificació i saben per què? Perquè els drets, si no s'informen, no servixen de 

res. No em diran que eixes mil famílies no tenen intenció de pagar menys?, que 

no  serà  perquè  no  s'han  assabentat?  Ara  bé,  revistes  que  isquen  fotos  de 

membres de l'equip de govern està ple, ara, informar les famílies dels seus drets, 

allí no ens volem gastar un duro. Això ho saben vostés que és així.

És impossible abordar totes les qüestions de la ciutat, qüestions com 

una auditoria mai feta, o els problemes al Serrallo on per cert els recorde que 

estos dies està havent-hi una sèrie de fuites, de les quals no estem informades 

incloent pluja àcida. I els ho dic sobretot perquè en els propers dies ve el Rei, no 

vagen vostés a tindre un disgust a veure si aquell dia passa alguna cosa.

Tenim problemes en temes de personal dins l'Ajuntament, clar que sí. 

L' RPT que no arriba i que ens ajuda molt i molt a agilitzar eixa gestió estancada 

en tantes i tantes coses. O també el model turístic i comercial. Ja tenim Esteparc, 

que ja està allí, ja el tenim i allí estarà i després direm que no passa res.

Deia el senyor Garcia abans a Ciudadanos que voten una cosa allà i 

altra cosa ací; però és el que fa el Partit Socialista, vull dir. Li ho pot preguntar 

que els té al  costat:  què estan votan allà al  TTIP, al  CETA, etcètera...  Si  són 

vostés  mateixos,  són  vostés  que  des  d'ací  després  quan  donen  el  salt,  que 

probablement el donarà alguns de vostés, arribaran a Madrid o a Brussel·les i 

faran tot allò que ací diuen que no van a fer, que se'ls oblidarà tot això.

Parlaríem del superàvit, que el comparen amb altres ciutats... Però no 

comparen, per exemple, polítiques d'habitatge o altres coses que no els hi convé 

tant comparar.

Acabaré  dient  que  si  els  preocupa  el  Pacte  del  Grau,  senyora 

Alcaldessa,  li  recorde  que  el  Pacte  del  Grau  està  signat  a  quatre  potes,  no 

únicament dels tres partits o grups municipals que li donen suport. També és un 

pacte signat amb la ciutadania. Que si a vosté li preocupa el Pacte del Grau, que 

al cap i a la fi no és més que una eina de treball amb la qual ens vam posar 

d'acord, es preocupe de la ciutadania que és qui li ha de retre comptes i per qui 
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s'ha de preocupar.”

A continuació intervé el senyor García, que diu el següent:

“Frau,  frau...  2012  amnistia  fiscal  del  Partit  Popular.  Sap  que  el  Tribunal 

Constitucional aquest matí ho ha declarat inconstitucional? Però hi ha gent com el senyor 

Rato que ja s'ha escapat.

Senyora Carrasco, a vosté li sona el nom de Manuel Rozalén Sales? Si li dic 

alguns versos com “La Plana és una donzella” o “Penyagolosa gegant de pedra”, sabran de 

qui li parle? El poeta castellonenc tenia un poema, un himne que deia “Vora la mar latina, el 

meu poble treballa, la Plana terra divina, està entre el mar i la muntanya. Obrim fraus a les 

muntanyes, Castelló va en avança, un poble treballador no ha de perdre l'esperança. No 

pidoles ni t'humilies castelloner de raça que qui planta, sembra i cull per ell sempre en té 

massa”. Bé això era abans ara hi ha gent que treballa i continua vivint en la misèria. La 

qüestió, senyora Carrasco, és que jo entenc que per a vosté la paraula frau, haja de veure 

amb el frau fiscal. El seu anterior Cap abans del senyor Moliner, d'això en sap un poquet i 

per això li van buscar una habitació a Aranjuez i realment el que passa és que la paraula 

frau té una altra acepció, per la gent que treballa al camp. El frau és eixe espai que hi ha  

entre els cavallons, per on es camina i se sembra, per on es cultiva i per on es creix i 

realment eixe és el problema i és que aquest Govern, a poquet a poquet està avançant, està 

creant noves possibilitats a aquesta ciutat i a vosté això és el que li molesta i per això ha de 

parlar sempre de fracàs, fracàs i intenta fer-nos fracassar encara que això tinga un cost per 

a la ciutat i això no es pot acceptar, senyora Carrasco.

Vosté els ha dit a les empreses i la indústria que van intentar boicotejar el Pla 

General de Castelló?, vosté els ha explicat que les esmenes del pressupost d'enguany van 

intentar que no isqueren endavant els plans i els estudis tècnics? Perquè ho van fer, o no 

se'n recorden. Encara sort que vam votar en contra i no els vam fer cas. Vosté ha anat a la 

gent  que vol  construir  una casa o que té una casa a  la  Marjal  i  els  ha dit  que vostés  

intentaven allargar la seua indefinició?

Ha  anat  vosté  i  el  senyor  Feliu  a  parlar  amb els  pares  i  mares  del  col·legi  

Sanchis Yago? Han anat a parlar amb la gent de l'associació del Maset Blau?, han anat al  

barri de Sant Llorenç, han parlat amb el centenars de persones que han votat en la proposta 

de Joan i els han dit que són uns fracassats?, estan en contra que s'arregle la carretera 

d'Alcora i es fique un carril  bici?, estan en contra que s'arregle el pati del  Lluis Revest? 

Podrien contestar. El que no poden fer és atacar amb virulència tot el que organitza aquest 
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Govern  perquè  vostés  saben  els  pressuposts  participatius  neixen  d'un  pla 

estratègic.  Saben que tenim indicadors, saben que és procés transitori,  saben 

que  comencem  un  moment  d'autoavaluació  i,  en  lloc  d'acudir  al  procés 

d'autoavaluació, en lloc d'anar i fer la proposta, eixa proposta prou positiva i eixa 

gran col·laboració que diuen que tenen, decideixen fer una nota de premsa i així 

és com vostés fan oposició? De veritat que la ciutat de Castelló es mereix un 

partit que es dedica a fer oposició a base de notes de premsa?

Vostés estan utilitzant  tots els mecanismes i  aplaudixen cada volta 

que algú intente boicotejar l'avanç d'aquest Govern. Ho fan, per exemple, i de 

vegades se'ls  va  massa  la  mà i  se'ls  veu  el  llantó.  Aplaudien quan totes les 

beques  dels  estudiants  de  Castelló  estaven  en  perill;  però  clar  com era  una 

demanda contra Marçà, aleshores calia aplaudir.  Encara sort  que el  Tribunals 

tampoc  els  van  donar  la  raó  en  aquesta  ocasió  i  es  que  vostés  diuen  que 

defensen  l'educació  però  no  és  veritat.  El  que  defensen  són  els  treballadors 

“zombies”.

Seriosament, una execució del 84 per 100 del pressupost sense cap 

reflexió, sense cap anàlisi, sense donar una explicació de per què passa això, 

vosté ve ací a parlar dels diners de les butxaques en mans de qui estan? No sap 

cada dia com apareix un nou càrrec del PP en la televisió? Segurament hi hauria 

de baixar el coeficient de l'IBI al mínim, però que casualitat que en 24 anys no 

tocava  i  que  calia  fer-ho  justament  ara,  no?  Segurament  tenim  el  do  de 

l'oportunitat.

No  ho  sé.  Per  a  vosté  segurament  acudir  a  centenars  de  grans 

“eventos”  és la  seua forma de fer  oposició.  Jo  no sé  si  fent  d'Alcaldessa “in 

pectore” en processons i misses aporta res a la ciutat; però al final és el que 

vosté vol o intenta fer.

Li ho vaig dir una vegada i li ho torne a repetir. Segurament aquest 

Govern és molt  més liberal  que vosté,  perquè mentre vosté ha vingut  a este 

faristol a dir-nos a quina missa hem d'acudir i què hem de resar, nosaltres deixem 

que cadascun faça el que vulga amb la seua consciència. Mentre vosté presenta 

demandes  per  a  intentar  fer-nos  callar  quan  expliquem  com  s'extorsionava 

empreses, com el jutge li ha de recordar el que és la llibertat d'expressió, mentre 

vosté  vol  processos  selectius  on  només  es  puga  presentar  una  persona, 

nosaltres creiem en la pública concurrència, en la competència, en el mèrit, en la 
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capacitat, en eixes coses que teòricament són liberals, no?

I és que vosté, senyora Carrasco pareix d'un altre temps. Encara en veiem com 

de còmoda es trobava amb l'espectacle que vam haver de viure el Dijous Sant a Castelló, 

que per cert el Bisbe va haver d'eixir a fer-la rectificar, no m'estranya.

La senyora Carrasco i el seu company de Ciudadanos han vingut a parlar de la 

necessitat d'inversions. És un llenguatge esquizofrènic, ara resulta que l'Ajuntament ha de 

pagar els centres de salut i les escoles però després si posem diners a fer una xicoteta 

reforma en l'escola ho ha de fer la Generalitat... És criticar per criticar, com canta Alaska. És 

que vosté l'únic que vol és fer-nos mal a aquest Govern. No li importa res i clar, al final perd  

la coherència.

Saben què necessita esta ciutat?, necessita una autonomia, que tinga un bon 

finançament. I això no ho tenim perquè vostés no volen. Els seus companys carabassa que 

van vindre a llevar el “concierto vasco” a la primera que voten uns pressuposts generals, els 

donen 1.000 milions...  El  dia que vulguen acabar amb l'autonomia catalana, els faran la 

declaració d'independència ells mateixos. Crec que en política o com a mínim, quan fem el 

Debat de la Ciutat no s'ha de tindre tant de cinisme. I segurament coincidix amb els meus 

companys  i  els  altres  portaveus  de  l'acord  del  Grau,  sí  que  és  veritat  que  tenim una 

obsessió. Tenim l'obsessió que vostés no governen; però no és mania personal, és perquè 

són un partit corrupte, perquè han sigut uns lladres i és perquè han fet males polítiques a 

aquesta ciutat. És que els aturats no apareixen d'avui per a demà, és que les necessitats 

d'esta ciutat no apareixen d'avui per a demà. Què em vol fer creure, que el dia 12 de juny de 

2015 era tot meravellós i el dia 14 de juny estaven a l'infern? Realment algú s'ho creu? Les 

necessitats  de  les  escoles  estaven  ací,  les  necessitats  dels  barris  estaven  ahí  i  no  es 

preocupen que nosaltres escoltarem les associacions i a qui calga i sap què? Que estem 

disposats inclús a escoltar-la a vosté, però per a això haurà de fer alguna proposta.”

Seguidamente interviene el señor Paduraru, quien dice que la señora Alcaldesa 

pedía estos días atrás un debate sin criticas y sin no quiere críticas de la oposición, no debe 

cometer  los  fallos  que  comete,  es  así  de  fácil.  También  pedía  que  en  este  debate  se 

centrasen en proponer actuaciones. Con esto ven que hay dos cosas que no tiene claras. 

La primera es que la oposición, además de para proponer está para fiscalizar y un debate 

del  estado de la  ciudad es para  analizar su  gestión y  cuál  es la  situación gracias a la 

gestión.  Porque la  palabra  ciudad viene del  latín  civitas,  que significa  ciudadanía y,  por 

tanto, este es el debate de los ciudadanos, de las personas y de como las políticas les 

34



afectan. Ciudadanos nunca hace crítica destructiva, siempre constructiva. Otra 

cosa es que al bipartito no les guste que le digan lo que hace mal, pues ya saben 

que a la Alcaldesa no le gusta que le digan las verdades a la cara, por eso intentó 

vetar el debate sobre Lafuente varias veces y por eso ha intentado desvirtuar la 

finalidad de este debate; pero no deben pensar que se van a callar. La oposición 

está  también  para  denunciar  aquello  que  no  hace  bien  el  gobierno  y, 

lamentablemente en este gobierno hay muchas cosas que no están bien. En lo 

que acierta, lo dicen sin problemas, pero en lo que falla también lo dicen sin 

problemas. Lo que pasa es que es más lo que falla que lo que acierta.

En segundo lugar, el foro para proponer son los plenos ordinarios en 

los que Ciudadanos está realizando una intensa labor de propuestas, propuestas 

que  los  miembros del  tripartito  tumban en  muchas  ocasiones  por  sectarismo 

político. Así que no sabe para qué quieren que propongan tanto si  ni  siquiera 

quieren escucharles. 

Pero pese a su sectarismo, desde Ciudadanos siguen dispuestos a 

proponer. Lo hacen siempre que se les ha pedido, como en el Plan Estratégico 

de Turismo, presupuestos e incluso cuando no, como con el  Plan General de 

Ordenación Urbana. Lo siguen haciendo con las ordenanzas fiscales. De hecho, 

han sido los únicos en llevar propuestas de momento al grupo de trabajo de este 

año,  porque  siempre  han  intentado  aportar  para  mejorar  la  situación  de  los 

vecinos de Castellón.

Si hay un partido que está luchando por una fiscalidad justa en este 

Ayuntamiento, que se está preocupando por la clase media y trabajadora de esta 

Ciudad y porque se paguen menos impuestos, ése es Ciudadanos. Al equipo de 

gobierno, por contra, sólo le interesa recaudar más. Si hay un partido que está 

luchando  por  los  niños  y  jóvenes  es  Ciudadanos,  no  sólo  en  la  inclusión  y 

seguridad de los parques infantiles, sino también pidiendo una ciudad adaptada a 

ellos o una lucha mucho más intensa contra el bullying.  Si hay un partido que 

está  defendiendo  a  los agricultores  es  Ciudadanos exigiendo  apoyo al  sector 

citrícola tras los temporales o bonificaciones fiscales para el cinturón verde de la 

Ciudad.  Si  hay  una  partido  que  está  luchando  por  el  medio  ambiente,  es 

Ciudadanos denunciando la mala calidad del aire, apostando por los vehículos 

eléctricos o haciendo posible que se recicle el aceite usado. Si hay un partido que 

está luchando por los animales, es Ciudadanos, luchando por el sacrificio cero o 
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por sistemas de control de palomas menos crueles. Si hay un partido que está luchando por 

la seguridad vial es Ciudadanos reclamando más seguridad en las carreteras y calzadas, 

sobre todo para peatones, ciclistas y motoristas.

En definitiva, este año, desde el inicio de la legislatura, desde Ciudadanos han 

intentado hacer política útil, que es lo que  saben hacer.

Y han conseguido algunos logros gracias a su afán de proponer. Este pleno ya 

está por fin adaptado para personas sordas y la gente participa con sus preguntas, por 

ejemplo. El bipartito alardea de que el año que viene bajarán los impuestos por la revisión 

catastral;  pero  quien la  exigió  y  la  trajo  a  este  pleno fué Ciudadanos.  Han conseguido 

impulsar compromisos contra la corrupción y que Castellón tuviera playa para perros y el 

pasado pleno se aprobó un plan para fomentar el traspaso de negocios con garantías y 

favorecer así la sucesión empresarial y que no se cierren negocios que funcionan.

Esperan que se ponga en marcha cuanto antes y que no quede durmiendo el 

sueño  de  los  justos  como  otras  medidas  suyas  aprobadas  como  el  sacrificio  cero, 

pictogramas para castellonenses con autismo o concurso de ideas para funcionarios.

Es  cierto  que muchas veces se  han  topado  con  el  sectarismo del  tripartito. 

Estaban  sentados  en  una  mesa  de  negociación  para  pactar  la  modificación  de  las 

ordenanzas fiscales, ellos pedían que los castellonenses pagasen menos y el equipo de 

gobierno, por su cuenta, acordó la subida de impuestos. No quisieron contar tampoco con 

sus aportaciones para los presupuestos. Sólo les aprobaron una enmienda de las treinta 

que presentaron: el transporte escolar en zonas peligrosas; pero cuando les preguntan por 

la puesta en marcha dicen que ni se acuerdan de esta medida. Olvidan a quien se lo niegan, 

que no es a ellos como partido político, sino a los niños que lo necesitan. Es ya final de 

curso y han hecho caso omiso de ese acuerdo.

No  han  conseguido  tampoco  que  aprobasen  otras  medidas  suyas  muy 

necesarias para los ciudadanos, pero para el equipo de gobierno venían de la bancada de 

enfrente. Se refiere por ejemplo a las ayudas para las familias más necesitadas que puedan 

hacer frente al pago del IBI, que el Consistorio se sumase a la lucha contra la desigualdad 

salarial que sufren las mujeres, que la Policía Local pudiese luchar más intensamente contra 

el  bullying,  potenciar  el  uso  de  vehículos  libres  de  emisiones,  que  todos  los  parques 

infantiles no sólo sean inclusivos y estén limpios, que no lo están, sino que cumplan la 

normativa europea de seguridad.

Pero, pese a todo ello, quiere decir sinceramente que desde Ciudadanos siguen 

dispuestos siempre a hacer política útil y anteponer los intereses de Ciudadanos por encima 
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de  los  políticos.  Por  eso  les  dice  aquí  que  para  bajar  los  impuestos  les 

encontrarán  siempre  al  lado  y  les  acompañarán  si  quieren  negociar  con  los 

bancos más vivienda social. Pueden contar con ellos, por ejemplo para apoyar a 

las pymes, a los autónomos y mejorar la situación laboral de los trabajadores, 

también  para  impulsar  medidas contra  la  corrupción.  El  otro  día  votaron una 

propuesta de Castelló en Moviment, por ejemplo, porque ellos, a diferencia de los 

demás, no miran de quien es la idea sino si la idea es buena. Es lo que tiene ser 

de centro y no estar escorado como les pasa al resto de partidos.

En  definitiva,  en  estos  dos  años  han  podido  comprobar  que 

Ciudadanos siempre está dispuesto a aportar; pero por supuesto ya les adelanta 

que no se callarán si algo consideran que no es correcto o debe mejorar desde la 

objetividad y la legalidad. Porque siempre van a defender a los castellonenses de 

a pié y a la clase media de esta ciudad, aunque el equipo de gobierno a veces les 

afrentan  por  ello  y  van a  seguir  luchando  por  un Ayuntamiento  más íntegro, 

abierto a los ciudadanos y al servicio de los vecinos, van a seguir trabajando por 

una ciudad más justa, con más oportunidades para todos y por una política que 

da a las personas no como un lema sino como la verdadera razón para actuar, 

que es mejorar su vida porque es lo que saben hacer en Ciudadanos, trabajar 

desde  la  política  útil  para  tener  un Castellón  mejor  con  un  gobierno  que  de 

verdad esté a la altura.

A continuación interviene el señor Simó, quien dice lo siguiente:

“Senyor  del  Señor,  tres  puntualitzacions:  no  sé  qui  li  ha  contat  la 

suposada alegria perquè vostés no entraran al govern. Nosaltres l'únic que vam 

fer va ser agafar la responsabilitat, de bon gust per descomptat, perquè si  no 

haguera  estat  una  irresponsabilitat  tornar  a  donar  el  govern  a  la  dreta, 

simplement vam fer això.

Per favor, si té constància d'alguna pregunta que va ser vetada en 

l'Assemblea Ciutadana, li demane de veritat que ens ho diga. Si té constància 

que  algún  ciutadà  dels  que  estaven  allí,  si  algun  ciutadà  que  ha  enviat  la 

pregunta per internet no se li ha contestat, dieu-ho, però llançar sospites sense 

demostrar, li demanaria que no, de la mateixa manera que cap família de les que 

han passat per Serveis Socials ha dormit al carrer, cap; en tots els casos se'ls ha 

buscat una solució habitacional com per exemple el cas d'avui.
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Senyora Carrasco, que parle vosté de frau... i escoltant-la sembla que el PP siga 

un partit nou i algunes coses sí que tenen novetats la veritat amb el seu nou cap provincial. 

Algun  membre  d'aquesta  Corporació  se  sentirà  molt  més  còmode  perquè  el  nivell  de 

bronquisme va en ascens com es va demostrar el cap de setmana passada a Peníscola o 

ahir mateix a les Corts amb el menyspreu a la nostra llengua. Tal vegada eixa és la marca 

PP, sols així s'explica que el senyor Barrachina no tinga cap problema a insultar el president 

de la Generalitat o que el senyor Pérez Macián no tinga cap problema a enviar a pastar 

fang, per dir-ho d'una manera amable, la senyora Alcaldessa  en aquest Saló, o la indignació 

de la portaveu popular per una suposada referència personal a ella quan sistemàticament el 

Partit Popular fa referència a la passada vida laboral del senyor del Señor, la doble vara de 

medir  popular,  perquè  li  diuen  farero.  Sincerament  no  sé  si  aquesta  deriva  cap  al 

bronquisme els ajudarà a recuperar alcaldies com repeteixen una i altra vegada; però del 

que estic segur és del mal que li fan a la política en general perquè per a vostés, diguen el  

que diguen, les polítiques són secundàries perquè per a vostés el  prioritari  és fer de la 

política la seua forma de vida. Volen governar a tota costa i  nosaltres,  en canvi,  volem 

governar per a fer polítiques que milloren la vida de la nostra ciutadania. A vostés, per a 

aconseguir  el  govern,  els  dóna  igual  bloquejar  l'Administració,  anomenar  “palos  en  las 

ruedas” al compliment de la legalitat o incomplir la llei si aquesta és de memòria històrica.

El senyor Moliner deixa el seu lloc a Barrachina “en aras de la renovación”, Li 

pareix una cosa molt lloable; però a Barrachina que era regidor del seu poble l'any 1991, fa 

26 anys, de renovació renovació, no sé jo... Però sí que m'agradaria fer tres reflexions i la 

seua comparació  amb tres  membres que aporten la  quota  de renovació  a  aquest  grup 

municipal.  Perquè  la  senyora  España  sabia  de  sobra  a  quin  “barco”  es  pujava,  vosté 

senyora España que és mestra de l'escola pública sabia el  que era Ciegsa,  veritat?; el  

senyor Guillamón sabia a quin equip s'unia perquè sabia quan tardava fa uns anys els seus 

companys a pagar els proveïdors i  a quin punt  d'ofegament arribaven certes empreses; 

vosté actualment, que és estibador sap com en el seu partit han jugat amb la confiança que 

vosté té amb els seus companys d'estiba i ho han utilitzat de forma partidista. I senyor Feliu, 

ja  li  ho  he dit  alguna  vegada  en  aquest  mateix  lloc:  vosté  sabia  sobradament  com no 

pagaven els seus deutes, no com eixa família de Juego de Tronos, els governs del Partit  

Popular ja que gràcies a aquells impagaments vosté devia fer fora els seus treballadors de 

l'ITC. I ara sap què passa? Ara s'invertixen més de un milió d'euros en escoles de Castelló, 

s'augmenta un 15 per 100 el pressupost del seu manteniment i tots els euros van a parar als 

centres. Ara es paga a quatre dies els proveïdors quan en algunes èpoques del PP s'ha 
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arribat  a  tardar  anys  a  pagar  i  com ja  he  dit  abans,  el  Consell  Valencià  ha 

demostrat nivells mínims de deutes.

La “milonga”, perquè és una “milonga” que la bona gestió és tan sols 

de la dreta, ja està morta i m'ha encantat, la veritat, una dada que ha donat la 

senyora  Carrasco.  Critica  el  remanent  a  Castelló  dient  que  el  percentatge 

d'execució de despesa d'aquest govern és del 84 per 100. Bé, saben quin és el 

percentatge de despesa de la Diputació? El 84 per 100. El mateix. És el senyor 

Moliner igual de bo o de roín gestor que el senyor Lorenzo? Una altra vegada 

apareix la seua doble vara de medir.

Parlant de fiscalitat, s'ha de tindre poca memòria o mala fe, perquè 

què van votar vostés en la proposta de rebaixa fiscal per al 2016? Li ho dic jo: en 

contra. Però si l'única proposta del Partit Popular va ser la pràctica liquidació de 

l'impost  que  portava  a  la  fallida  a  este  Ajuntament.  Critiquen  la  participació 

ciutadana i únicament defensen el seu model i no sempre perquè no acudeixen a 

accions de participació ciutadana, ni al Pla General als barris, ni al Grau Xarxa 

Oberta, ni a pressuposts participatius. No apareixen a res. De fet, en la Junta de 

Districte del Grau, per exemple, estem preocupats sincerament, encara sort que 

el conec personalment perquè el representant popular ha aparegut en cinc de les 

vint  juntes de districte,  eixa  és la  seua  aposta  per  la  participació  ciutadana  i 

critiquen el Pla General. Si hagueren vingut a alguna reunió, sabria què entenem 

per microurbanisme, senyora Carrasco.

Ja hem dit i fem autocrítica que ens agradaria anar un poquet més de 

pressa; però que vostés parlen del Pla General.... vostés que van parir la barbàrie 

del PAI Mestrets, vostés que van parir un inútil, i ho dic així, Pla Especial de la  

Marjaleria, ja que després de deu anys sols ha servit per enganyar els marjalers. 

No s'ha executat ni un dels 91 P.A.I.S. que proposava aquest Pla General. Vostés 

que ens van abocar a l'anulació del Pla General.

El  PP  per  raons  òbvies  està  deslegitimat  per  a  donar  lliçons  de 

planejament  urbanístic  en  aquesta  ciutat  a  ningú.  Ho  ha  dit  l'Alcaldessa  al 

principi, per a qui no ho sàpiga el Pla General necessita de nou documents previs 

per a ser redactat i aquests documents normalment, a causa del seu nivell de 

tecnicisme, es realitzen amb assistències externes. Doncs bé, quan vam arribar 

al Govern, no hi havia cap finalitzat; de fet, sols estaven contractats dos dels nou. 

Ara mateix s'estan ultimant els dos últims i la resta ja els tenim fets. S'ha realitzat 
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un procés participatiu que ha democratitzat tan important document i per a després de l'estiu 

tindrem l'exposició al públic.

Critica allò dels assessors i cansa. Tornen a la cantarella dels assessors. Jo vaig 

tindre  un  professor  que  deia  que  els  números  tenien  la  característica  que  quan  els 

espremies, quan jugaves amb ells, quasi sempre acabaven dient el que un volia. Poden 

vostes esprémer els números com vulguen però saben que és d'un cinisme total computar 

funcionaris de lliure designació i en comissió de serveis com a personal de confiança i ho 

saben.  Aquest  Govern  té  menys  assessors  que  l'anterior,  som  menys  regidors  i  tant 

l'Alcaldessa,  la  Vicealcaldessa,  els  regidors  i  les  regidores  com  els  assessors  i  les 

assessores cobren menys que els de l'anterior Govern. Això sí, aquesta oposició cobra més 

que la de l'anterior legislatura i això sí que són dades, sense esprémer cap numeret.

I senyora Carrasco, li repte a un acte públic amb mitjans de comunicació que 

cadascun de nosaltres mostre les dades en aquest tema i a veure qui queda retratat.

Nosaltres seguirem a les nostres coses, governant per les persones amb esperit 

de millora. No ens demanen que incomplim normatives. Coste el que coste la legalitat és el 

nostre  marc  encara  que això  dificulte  la  nostra  tasca i  seguirem acceptant  les crítiques 

constructives però seguirem responent com cal a les destructives; seguirem estudiant les 

propostes de l'oposició que suposen benefici pel ciutadà però seguirem rebutjant aquelles 

que tan sols busquen bloquejar l'administració i fer mal al govern. I tot això per a fer un 

Castelló millor. Amb humilitat, seguirem treballant.”

Seguidamente interviene la señora Carrasco, quien dice que el señor Simó hable 

de humildad..., en fin. Debe agradecer a los portavoces de los grupos que hayan convertido 

este debate del estado de la Ciudad en el debate del estado de la oposición, en el debate 

del estado del Grupo Municipal Popular con arengas a todos y cada uno de sus concejales y 

en el debate del estado de ella misma y, si Dios quiere, y, con la ayuda de los ciudadanos, 

en el 2019 futura alcaldesa de Casellón.

Se lo agradece porque lo único que han hecho hoy aquí es demostrar que son 

un fraude y que no tienen proyecto para la Ciudad, porque que en su debate del estado de 

la  ciudad  se  defiendan  atacando,  se  olviden  de  que  gobiernan  y  se  dediquen a  hacer 

oposición, eso le da a la ciudadanía la idea de su gestión, de su capacidad, de su eficacia y 

la idea de su eficiencia.

Sabía que les iba a gustar mucho lo del “pacte del frau” porque a ella le hizo 

gracia cuando se lo dijo el señor Pérez. 
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El equipo de gobierno lleva dos años gobernando y ya no les vale lo 

que antes les valía de mirar por el  retrovisor,  lo de las pancartas y lo de las 

camisetas. Al señor García le indica que nadie defiende mejor los derechos de 

los estibadores que un estibador, ¡ni un paso atrás Guillamón!

Dos  años dan  para  mucho.  Ella  ha  tenido  una  niña  y  su  hija  ha 

aprendido a hablar, a andar y a comer sola y mientras el equipo de gobierno, 

¿qué ha hecho? Hablar mal los unos de los otros y de la oposición. Caminar cada 

vez más separados y más divididos e intentar comerse la merienda los unos a los 

otros.  Eso  es  a  lo  que  se  han  dedicado  estos  dos  años  y  ellos  mismos  lo 

reconocen. Es que en la propia página del Ayuntamiento reconocen su fraude, su 

“pacte del frau”, si de las 410 medidas dan por ejecutadas 95, muchas de ellas de 

risa, porque una de ellas es acabar con los desahucios, que es un 23 por 100 de 

lo que prometieron. Ellos mismos reconocen su fraude. Y luego vienen a darles 

lecciones  de  superioridad  moral,  de  humildad  y  de  transparencia,  que  ellos 

llaman “tramparencia” porque es lo que hicieron el otro día en el Teatre del Raval, 

teatro y trampas, filtrando las preguntas de los ciudadanos. ¿Acaso no es teatro 

fingir  que  son  un  gobierno  transparente  cuando  no  les  dan  y  les  niegan 

información a la oposición. El Síndic de Greuges, del partido de la Alcaldesa, hoy 

mismo les dice en un escrito: “Estimada señora: en relación con la queja que 

tiene  planteada  ante  esta  institución  y  ante  la  tardanza  en  recibir  el  informe 

solicitado a la administración interviniente, con esta misma fecha hemos vuelto a 

pedir que nos sea remitido de forma urgente”. Eso es la transparencia.

Lo único que les pide es que dejen de mirar atrás y que se pongan en 

marcha, que ponga en marcha a esta ciudad y que se pongan a trabajar por las 

miles de personas a los que han defraudado, que se pongan a trabajar por esos 

15.000 parados, por esas 150 familias que solicitan una vivienda social,  que se 

pongan a trabajar por los 1.070 trabajadores del Hospital Provincial a los que han 

defraudado votando a favor de los recortes y votando a favor de los despidos, 

porque lo que la señora Alcaldesa hizo en el Consejo de Administración fué votar 

a  favor  de su partido.  También pide que se pongan a trabajar  por  las 2.500 

familias que eligieron libremente, porque el señor García viene a darles lecciones 

de libertad cuando quieren imponer el modelo, eligieron la enseñanza concertada 

para sus hijos. Defraudados también se sienten y por ellos habría que trabajar 

por  los  60  usuarios  del  comedor  del  Padre  Ricardo,  los  3.000  que  acuden 

41



diariamente a Cáritas o los 20.000 a los que presta asistencia la Cruz Roja, porque este 

equipo de gobierno iba a rescatarlos a todos. La señora Alcaldesa se atrevió a decir en una 

cena que no se podía quedar a cenar y no se iba a quedar en ninguna cena oficial hasta 

que los niños de esta ciudad no dejaran de pasar hambre. Y en este último año la ha visto 

cenar en muchos sitios.  Espera que ningún niño de esta ciudad pase hambre. También 

deben ponerse a trabajar por los 500 vecinos de la Playa del Pinar a los que no les ha 

hecho ninguna gracia el asentamiento ilegal de caravanas que han tenido durante mucho 

tiempo delante de sus casas y también por los centenares de familiares de enfermos de 

Alzheimer que no tienen el centro que les prometieron. Y también por los 5.000 aficionados 

del  Club Deportivo Castellón que acudieron el  domingo al  Castalia,  donde no estaba la 

señora Marco; pero luego sí que se hace vídeos publicitarios donde sale monísima; pero 

cree que los aficionados del Club Deportivo Castellón se merecen trabajos y hechos y no 

promesas y palabras vacías que, como ha dicho en su primera intervención, se las lleva el 

viento. Porque llevan gobernando dos años y no han hecho nada. La nada por respuesta.

También  deben  ponerse  a  trabajar  por  los  miles  de  aficionados  de  Bous  al 

Carrer, o los miles de creyentes que ven como desde aquí se mofan de la religión católica 

como la señora Vicealcaldesa de Castellón que juega al tetris. También deben ponerse a 

trabajar por los 300 policías locales que están hartos de su gestión y por los 50 músicos de 

la Banda Municipal. O, por los 4.500 marjaleros a los que les prometieron una solución 

definitiva y a los que ahora ni siquiera recibe. Son miles los castellonenses defraudados con 

este “pacte del frau”, que no se va a cansar de decirlo. Son muchos los castellonenses que 

ven peligrar su casa, que ven que no llegan a fin de mes y que ven que tienen que pagar  

más impuestos mientras se gastan al día 2.378 euros en autobombo para salir guapa en las 

fotos.  Luego  presumen  del  pago  a  los  proveedores  cuando  hay  gente  que  trabajó  en 

Magdalena, todavía sin cobrar; pero hablar de las fiestas es hablar de terror, porque sólo se 

puede definir así las veinte dimisiones que se llevan en dos años por el intervencionismo y 

autoritarismo.

Y deben ponerse a trabajar para sacar ese Plan General de Ordenación Urbana 

que tanta falta hace, porque a pesar de haber contratado a un experto por 88.000 euros se 

sigue sin noticias de ese Plan General. Y para solucionar los problemas de la Marjaleria, los 

de la Sanidad y Educación que se están viendo seriamente amenazados con recortes en el 

Provincial, recortes en horarios y personal en centros de salud; sin noticias del consultorio 

del Raval Universitari; ni rastro de la prometida enfermera escolar. Y también que saquen 

adelante el Plan Estratégico de Turismo, que lleva dos años de retraso. Deben ponerse a 
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trabajar porque hasta ahora lo único que han hecho es ir cayendo en sus propias 

críticas, en los recortes, en los reparos y en los reconocimientos extrajudiciales 

de crédito. Llevan en facturas irregulares 5'3 millones de euros. ¡Lecciones de 

quien pueda darlas! 

Les piden que trabajen porque esta ciudad está paralizada, porque 

este Ayuntamiento es la casa de los líos, porque no tienen ideas ni proyecto para 

esta Ciudad; no tienen capacidad y no tienen tampoco espíritu reivindicativo para 

pedir al gobierno valenciano lo que Castellón merece y necesita. Pero si  este 

equipo de gobierno no puede o no quiere, el Grupo Popular si que quiere.

Cierra este Debate la señora Alcaldesa, quien dice que en este último 

turno de palabras desea agradecer públicamente el trabajo de todos y cada uno 

de  los  miembros  de  la  Corporación,  de  los  concejales  y  concejalas  que 

conforman  este  Ayuntamiento,  el  equipo  de  gobierno  y  la  oposición,  porque 

aunque les parezca mentira, lo que hoy han hecho es un debate democrático en 

el que cada uno ha expuesto lo que ha creído conveniente, ha expuesto su visión 

de la ciudad y que podrán compartir o no compartir, en el que cada uno expone 

su ideología o su forma de ver las cosas, que podrán compartir o no; en las que 

cada uno desde la oposición o desde el gobierno ha defendido lo que creen que 

es mejor para la ciudad de Castellón. Y eso es trabajar por los ciudadanos, estén 

o no de acuerdo. Por eso que no quiere más que agradecer el trabajo de los 

concejales del equipo de gobierno y de la oposición en este Ayuntamiento.

También quiere agradecer al señor Paduraru su intervención y lo dice 

con sinceridad porque, a pesar de todas las críticas, la crítica es lo que les hace 

avanzar como gobierno y como ciudad. Es cierto lo que ha dicho, ha dicho que 

no les guste que les critiquen, que la oposición está para la crítica y es cierto. La 

oposición está para impulsar al gobierno y para controlar y fiscalizar al gobierno y 

esa es su labor. Y es lo que ha hecho el señor Paduraru hoy y le parece perfecto, 

aunque  haya  hecho  una  intervención  a  base  de  recortes  de  medios  de 

comunicación, que también está muy bien. Lo que ha hecho es dar su visión y no 

debe preocuparse que la próxima vez que vaya a hacerse una foto, le llamará y 

se viene con ella, que no tiene ningún inconveniente. También le ha dicho que 

estarán  siempre  al  lado  en  la  rebaja  de  los  impuestos  y  eso  quiere  ella, 

encontrarles a su lado en la rebaja de los impuestos, porque la primera vez que 
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trajeron una rebaja fiscal, Ciudadanos no estuvo a su lado y espera que la próxima vez lo 

estén. Por eso se lo agradece.

También quiere agradecer el trabajo de los Concejales del Partido Popular y de 

la señora Carrasco, portavoz de la oposición. No sabe si será futura alcaldesa o no, porque 

eso ya lo decidirán los ciudadanos en las urnas cuando corresponda y ese día les evaluarán 

a todos; pero eso deben dejarlo en manos de la ciudadanía.

Su visión y la suya de la ciudad de Castellón no coinciden. ¿Saben como les 

dejaron el Ayuntamiento de Castellón? Lo saben perfectamente. Por eso todavía tiene más 

delito  que  suba  a  la  tribuna  a  decir  lo  que  dice  porque  sabe  cuál  era  la  deuda  de la 

Generalitat Valenciana con este Ayuntamiento y sabe que quien la generó fué el Partido 

Popular y no ellos. Y sabe perfectamente como estaba este Ayuntamiento en la  RPT y 

cuáles  son  las  limitaciones  de  contratación  porque  no  lo  establecen  ellos  sino  la  Ley 

Montoro  y  sabe  perfectamente  el  superávit  presupuestario  a  qué se  tiene  que destinar 

porque lo dice esa Ley, que es a pagar a los bancos y a hacer inversiones sostenibles y no 

se puede destinar a otras cosas. Aun así, le agradece su intervención porque lo que les 

hace es ver soluciones o buscar otras para ver de qué forma la Ley Montoro la pueden 

aplicar de menor forma. Y espera también encontrarla a su lado cuando lo vayan a hacer 

por el bien de la ciudadanía a los que vienen a representar y a trabajar para ellos en este 

Ayuntamiento. Y cuando haya una rebaja fiscal también espera que estén a su lado. Porque 

se le ha olvidado decir a los ciudadanos porqué sube el  recibo del lBI, porque se le ha 

olvidado  explicar  a  qué  corresponde  cada  detalle  de  ese  recibo.  El  porcentaje  le 

corresponde a este Ayuntamiento y ha bajado del 0'78 al 0'74, gracias a este equipo de 

gobierno. Y el valor catastral, que es la base, es el que el Partido Popular pidió la revisión en 

su momento y se dieron cuenta que si lo aplicaban al año siguiente subía tanto el recibo que 

tenían miedo de perder las elecciones. ¿Y qué hicieron? Pues lo programaron a diez años, 

incrementos a diez años y sube el recibo, es decir, se paga más de IBI no porque lo haya 

decidido este equipo de gobierno, sino porque lo decidió el Partido Popular al subir la base 

catastral. Y lo que el equipo de gobierno han firmado el 16 de mayo es la bajada, que en 

lugar de subir tanto, baje el valor catastral y así de esa forma se consiga que los ciudadanos 

paguen menos impuestos. Espera que la próxima vez que traigan una rebaja fiscal, estén 

también a su lado porque se lo agradecerán los vecinos y vecinas de Castellón y esté la 

oposición votando a favor en lugar de estar haciendo demagogia desde este “faristol”.

Al señor del Señor también le agradece su intervención porque aunque dura, 

siendo compañero de viaje, desde fuera pero compañero, también les hace reflexionar y 
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pensar. Hoy la familia que iba a ser desahuciada está en una vivienda puente, 

gracias  al  señor  López,  de  Bienestar  Social.  Y  no  es  cuestión  de  ponerse 

medallas ni absolutamente nada, es una cuestión de trabajo conjunto y saben 

que hay muchos problemas y lo ha dicho en su primera intervención. Y saben 

que fallan y saben que todo no es de la forma que les hubiera gustado. A ella y al  

equipo  de  gobierno  les  gustaría  tener  muchísimas  más  viviendas  y  a  todos 

también; pero la realidad es la que es y muchas veces te topas con la legalidad,  

que no les gusta; pero es la legalidad y se tiene que cumplir. El Ayuntamiento no 

tiene competencias en materia de desahucios; están en Madrid, no en Castellón 

de  la  Plana,  aquí  hacen lo  que pueden  y  decir  que la  ciudad fuera  libre  de 

desahucios es que no hay nadie que pueda pasar una noche en la calle porque le 

dan una solución inmediata y rápida. El señor del Señor le dicho que habían dos 

desahucios y descolgaron el teléfono desde Alcaldía para llamar y buscar una 

solución, que podrá ser mucho mejor, sí. Y es cierto que Castelló en Moviment es 

fundamental,  imprescindible y básico, ya se lo dijo en otro debate;  pero ellos 

también. 

Le ha dicho en la primera intervención y ella lo reconoce que si hay 

algunas políticas que se aplican desde el equipo de gobierno también es gracias 

a  su  impulso,  como  jornals  de  vila,  el  programa  de  emprendimiento  en  la 

Federación  Valenciana  de  Cooperatives  de  Treball  Social,  el  bono  activat,  la 

revisión de los contratos, las ayudas a la contratación de empresas de economía 

social o incluso la propia comisión de investigación de fiestas que el señor del 

Señor preside. Y es cierto que avanzan gracias a ellos y siempre que puede, en 

cualquier comparecencia pública, que dicen que le gustan tanto las fotos y los 

que le conocen saben que le gustan muy poco, lo reconoce siempre. En la firma 

del edificio Borrull agradeció el apoyo suyo y el de Ciudadanos en todo ese tema 

y cuando presentaron la FEVECTA agradeció la presencia y el apoyo de Castelló 

en Moviment y estaba presente la señora Peñalver y siempre que hay un apoyo 

ella lo reconoce. No es cuestión de méritos, es cuestión de gestionar esta ciudad 

por el bien de la Ciudadanía. Y ahí les encontrarán siempre.

Termina  agradeciendo  nuevamente  el  trabajo  de  todos,  porque  es 

fundamental  tanto  el  trabajo  del  gobierno  como  el  de  la  oposición  como 

fundamental es el trabajo de todos los funcionarios y funcionarias de esta Casa 

hayan sido seleccionados en cualquier mandato o periodo, porque son, sobre 
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todo, profesionales. 

También  desea  agradecer  la  paciencia  y  la  comprensión  de  los  vecinos  y 

vecinas de Castellón. Lo agradece siempre porque son comprensivos con este equipo de 

gobierno, un equipo de gobierno novel, que entró con muchísimas dificultades, muchas más 

de las que a veces cuentan y que intenta dar lo mejor de ellos para hacer de Castellón una 

ciudad mejor. Queda mucho por hacer pero lo van a andar.

Terminadas las intervenciones y no habiendo más asuntos que tratar, siendo las 

diecinueve horas y dos minutos de la fecha indicada en el  encabezamiento del  acta, la 

señora Presidenta levanta la sesión, de todo lo cual, como Secretaria, doy fe y, para que 

conste, extiendo la presente acta, que firmo junto con la señora Alcaldesa.

Diligència per a fer constar que esta acta de la 

Sessió  extraordinària  del  Ple  de  l’Ajuntament  de 

Castelló de la Plana, 8 de juny de 2017, ha sigut 

aprovada pel Ple d’este Ajuntament,  en la Sessió 

ordinària de data 27 de juliol de 2017.

(Document firmat electrònicament en el marge).

La Secretaria General del Ple.

Concepción Juan Gaspar. 

Diligencia para hacer constar que este acta de la 

Sesión extraordinaria del Pleno del Ayuntamiento 

de Castellón de la Plana de 8 de junio de 2017, ha 

sido aprobada por el Pleno de este Ayuntamiento, 

en la Sesión ordinaria de fecha 27 de julio de 2017.

(Documento  firmado  electrónicamente  al 

margen)

La Secretaria General del Pleno. 

Concepción Juan Gaspar. 
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